
 

ACTA 

Expedient núm.: Òrgan col·legiat: 

PLN/2021/5 El ple 

 

DADES DE CELEBRACIÓ DE LA SESSIÓ 

Tipus de convocatòria Ordinària

Data 31 / de març / 2021 

Durada Des de les 18:00 fins a les 19:58 hores 

Lloc Sala de Plens 

Presidida per Eva María Menor Cantador 

Secretari Xavier Ortega Codines 

 

ASSISTÈNCIA A LA SESSIÓ 

Nom i Cognoms Assisteix

Amalia Frutos López SÍ

Ana María Luque Martos SÍ

Antonio García Barba SÍ

Antonio Rodriguez Yañez SÍ

Encarnación Rodrigo Morales SÍ

Eva María Menor Cantador SÍ

Iván Sanz Pérez SÍ

Josep Martínez Valencia SÍ

José Manuel López Deiros SÍ

Juan José Barcala Bugallo SÍ

Maria José Granados Martínez SÍ

Maria Pilar Paz Sierra SÍ

Ajuntament de Badia del Vallès

Avinguda Burgos s/n, Badia del Vallès. 08214 (Barcelona). Tel. 937182216. Fax: 937182042

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 7

T4
C

9M
EK

W
JE

M
6E

3C
XJ

63
FN

6K
6 

| V
er

ifi
ca

ci
ó:

 h
ttp

s:
//b

ad
ia

de
lv

al
le

s.
se

de
le

ct
ro

ni
ca

.e
s/

 
D

oc
um

en
t s

ig
na

t e
le

ct
rò

ni
ca

m
en

t d
es

 d
e 

la
 p

la
ta

fo
rm

a 
es

Pu
bl

ic
o 

G
es

tio
na

 | 
Pà

gi
na

 1
 d

e 
38

 



 

María José Infante Guadamuro SÍ

Miriam Escalona Castilla  (Interventora) SÍ

Montserrat Jiménez Molina SÍ

Nerea García Guerrero SÍ

Rafael Moya Camarón SÍ

Roberto Castillo Ureña SÍ

La  senyora  alcaldessa  diu:  «Abans  de  començar  amb  l’ordre  del  dia,  fer  tres 
consideracions sobre l’ordre del dia. La primera, comentar que en el punt número 7, 
s’ha incorporat  al  títol  la  paraula  comunitats,  que era una de les coses que s’han 
acordat amb el grup propositor i que finalment havia passat com a proposta d’acord. 
Comentar també que el punt número 9, que es una moció de Totes fem Badia, es retira 
de l’ordre del dia. Donaria la paraula a la portaveu perquè ho constatés d’aquesta 
manera».

La senyora Nerea García diu: «Si, retirem la moció del punt 9».

La senyora alcaldessa segueix dient: «Moltes gràcies. I després, d’acord amb allò que 
estableix l’article 103.3 de la Llei municipal de Catalunya, proposem al Ple ratificar la 
urgència d’un assumpte sobrevingut, que en el cas de què es votés favorablement, 
formaria part de l’ordre del dia, que és l’expedient 314/2021, que es una modificació de 
crèdit».

Els grups aproven per unanimitat incorporar la urgència com a punt a l’ordre del dia.

Una vegada verificada pel Secretari la constitució vàlida de l’òrgan, la Presidenta obre 
la sessió, procedint a la deliberació sobre els assumptes inclosos en l’ordre del dia

A) PART RESOLUTIVA 

 

Aprovació de l'acta de la sessió anterior

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment

La Corporació aprova l'esborrany de l'acta de Ple municipal de data 24 de febrer de 2021 sense 
necessitat de lectura, atès que tots els membres del consistori disposaven del text. 

 

Adhesió a l´Associació Pacte Industrial de la Regió Metropolitana de Barcelona. Expedient 
849/2021.

Favorable Tipus de votació: Unanimitat
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El Secretari llegeix l’acord.

A continuació, la senyora alcaldessa pren la paraula i diu: «Jo passaria a explicar una mica el 
que estem aprovant. Ya sabéis que bueno, una de las acciones del plan de reconstrucción y que 
también  llevábamos  en  el  plan  de  mandato  era  la  incorporación  o  la  intensificación  de  la 
participación del ayuntamiento en el pacto de reindustrialización del Vallés Occidental y también 
del pacto industrial de la regió metropolitana de Barcelona. El objetivo es sumar complicidades y 
esfuerzos para mejorar la competitividad de las economías locales de la región metropolitana, 
para hacer de este territorio, en el que Badia está presente, un territorio competitivo y atractivo 
para la inversión. El objetivo también de esta asociación es analizar y debatir cómo crear las 
condiciones para una transición sostenible y ecológica de nuestros sistemas productivos, uno 
de  los  retos  de  la  Agenda  2030  del  new  green  deal  y  el  pacto  industrial  de  la  región 
metropolitana es una asociación que está constituida desde el año 1997 con esta misión de 
configurar  una  alianza  estratégica  entre  administraciones  públicas,  entre  organizaciones 
empresariales y sindicatos, para impulsar la competitividad de la industria, fomentar la creación 
de ocupación y mejorar la cohesión social y la sostenibilidad en el territorio metropolitano. En el 
marco  de  esta  alianza,  el  pacto  industrial  ha  conseguido  sumar  50  ayuntamientos,  11 
organizaciones empresariales, los dos sindicatos mayoritarios, la Generalitat  de Cataluña, la 
Diputación  de  Barcelona,  el  Área  Metropolitana  de  Barcelona,  6  consells  comarcals,  6 
universidades y diversas instituciones vinculadas al desarrollo económico. Yo creo que el hecho 
de que Badia sea una ciudad metropolitana con una ubicación estratégica tenemos que saberlo 
aprovechar. La incorporación de Badia a este espacio supramunicipales y estratégicos pueden 
ser  una  oportunidad  de  crecimiento  económico  y  de  identificar  oportunidades  para  su 
ciudadanía, no solo en clave de posicionamiento, que en nuestro caso puede resultar relativo, 
debido al  escaso peso industrial  que puede tener nuestra ciudad,  pero sí  lo  es desde una 
perspectiva  de  estrategia  territorial  y  también  desde  una  perspectiva  generadora  de 
oportunidades para la ciudadanía. Un ejemplo, por ejemplo, es que si sabemos cuáles son o 
pueden ser las necesidades de las empresas del territorio, pues podemos establecer planes de 
formación para nuestras personas desocupadas o bien orientar  de una manera mucho más 
eficaz  a  nuestros  jóvenes.  Por  tanto,  planteamos  el  voto  favorable  al  resto  de  grupos 
municipales. Gracias”.

S’aprova per unanimitat el següent acord:

I. Identificació de l’expedient
Expedient número: 849/2021, relatiu a la sol·licitud d´Adhesió a l´Associació Pacte Industrial de la Regió 
Metropolitana de Barcelona
 
II. Relació de Fets
El Pacte Industrial de la Regió Metropolitana de Barcelona és una associació, sense afany de lucre i amb 
personalitat juridica propia constituïda, l’any 1997 amb la missió de configurar una aliança estratègica 
entre administracions públiques, organitzacions empresarials i sindicats per impulsar la competitivitat de 
la  indústria,  fomentar  la  creació  d’ocupació  i  millorar  la  cohesió  social  i  la  sostenibilitat  al  territori  
metropolità.
 
En el marc d’aquesta aliança, el Pacte Industrial ha aconseguit sumar les voluntats de 50 ajuntaments, 11 
organitzacions  empresarials,  els  2  sindicats  majoritaris,  la  Generalitat  de  Catalunya,  la  Diputació  de 
Barcelona, l’Àrea Metropolitana de Barcelona, 6 consells comarcals, 6 universitats i diverses institucions 
vinculades al desenvolupament econòmic.
 
La Regió Metropolitana de Barcelona està integrada pel territori  de les comarques de l’Alt  Penedès, 
Barcelonès, Baix Llobregat, Garraf, Maresme, Vallès Occidental i Vallès Oriental. Es tracta d’una de les 
zones industrials més importants d’Europa que a més concentra la major part de la població resident a 
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Catalunya.
 
L’objectiu de les activitats i publicacions del Pacte Industrial és generar debat i extreure conclusions i 
propostes d’utilitat per als agents socioeconòmics i polítics del territori metropolità.
 
L'Associació té com a objectiu contribuir a millorar les condicions del progres econòmic i social del territori  
de la Regió Metropolitana a través dels següents fins:
 
a) La promoció econòmica i social i la promoció de l'ocupació en tot el territori de la Regió Metropolitana.
 
b) Promoure i difondre les mesures per aconseguir incrementar el pes actual del sector industrial dins 
l'àmbit metropolità mitjançant, entre d'altres, actuacions que:
 
-  Millorin  la  competitivitat  empresarial,  tot  contribuint  a  la  reducció  de  l'atur.
-  Ajudin  a  la  creació  de  noves  empreses  i  de  nous  llocs  de  treball.
Aquestes actuacions tindran en compte, en qualsevol cas, la necessitat d'enfortir el diàleg i la cohesió  
social entre els seus ciutadans i els criteris de preservació i sostenibilitat del territori.
 
c)  En general,  desenvolupar les propostes plantejades en el  document "Pacte Industrial  de la Regió 
Metropolitana de Barcelona", subscrit el 21 de gener de 1997 i en la Declaració del desè aniversari "Per a  
la renovació i  el creixement de l'activitat industrial  a la Regió Metropolitana de Barcelona" signada al  
Palau de Pedralbes el 16 de marc del 2007.
 
d) Participar i col·laborar amb altres associacions o institucions de caràcter similar.
 
e) Gestionar els recursos i les accions precises per a la consecució de les finalitats de l'Associació.
 
2. Per a la consecució dels esmentats fins, l'Associació pot establir convenis de col·laboració amb entitats  
públiqúes i privades.
 
3. Les activitats que duu a terme l'Associació, en referència a l'àmbit territorial de la Regió Metropolitana 
de Barcelona (RMB), a títol enunciatiu, són:
 
a) Elaboració d'anàlisis principalment en matèria de mobilitat, formació, activitat econòmica, innovació i 
polígons d'activitat econòmica.
 
b) Elaboració de propostes consensuades entre els principals agents integrants en el Pacte Industrial  
(administracions públiques, organitzacions sindicals i organitzacions empresarials) a partir del resultat de 
les  anàlisis.  Aquestes  propostes  poden  fer  referència  a  noves  eines,  metodologies  i  activitats  que 
permetin  desenvolupar  el  potencial  del  sector  industrial  dins  la  RMB  i  alhora  servir  de  base  per  a 
l'elaboració de polítiques públiques de promoció industrial al territori i al món local.
 
c) Elaboració de publicacions a partir de les anàlisis i propostes realitzades que són difoses públicament.
 
d)  Integració  de  les  dades  de  les  anàlisis  realitzades,  esmentades  en  el  punt  a),  en  un  sistema 
d'informació territorial accessible al públic.
 
Que l´article 7 dels Estatuts de l´Associació preveu que per a formar part d´aquesta com a soci ordinari, s
´ha de formalitzar mitjançant sol·licitud d´adhesió, que serà aprovada per acord del Consell Executiu, i  
ratificat si s´escau, del Consell General.
 
III. Fonaments de dret
1r. En atenció a les competències atribuïdes a aquest òrgan en atenció al que s´estableix a l´article 47.2 
g) de la Llei 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local.
 
Per tot això, s'acorda:
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Primer.  Aprovar  la  sol·licitud  d´adhesió  a  l´Associació  Pacte  Industrial  de  la  Regió  Metropolitana  de 
Barcelona, com a soci ordinari.
 
Segon. Notificar el present acord a l´Associació Pacte Industrial de la Regió Metropolitana de Barcelona. 

 

Aprovació o Modificació d'Ordenança Fiscal número 12 de l'exercici 2021(Taxa per a l'ocupació de 
la via pública, taules i cadires) (Expedient 149/2021)

Favorable Tipus de votació: Unanimitat

El Secretari llegeix l’acord.

Seguidament,  la senyora alcaldessa dóna la paraula a la senyora Montse Jiménez, qui diu: 
“Gracias  alcaldesa.  Dada  la  situación  económica  derivada  de  la  pandemia  y  debido  a  la 
aparición de nuevas normas de rango superior a nuestras Ordenanzas Fiscales, proponemos la 
modificación de la tasa número 12 que es de ocupación de vía pública mesas y sillas, en las 
disposiciones  adicionales  transitorias  primera  y  segunda,  consistente  en  la  bonificación 
temporal a aquellos establecimientos que tengan una reducción del aforo en las terrazas, en el 
porcentaje indicado en la norma de rango superior, así como determinar el plazo de 4 meses de 
suspensión,  desde  la  entrada  en  vigor  de  dichas  normas.  Y esperamos  por  tanto  el  voto 
favorable del resto de grupos políticos. Gracias”.

S’aprova per unanimitat el següent acord:

I. Identificació de l’expedient
Expedient número 149/2021, relatiu a la modificació de l’Ordenança Fiscal núm. 12 per l’exercici 2021 
( taxa per a l’ocupació de la via pública, taules i cadires).
 
II. Relació de Fets
1. Atès que l’ajuntament de Badia del Vallès va aprovar, en la sessió de ple de data 28 d’octubre de 2020, 
les ordenances fiscals per a l’exercici 2021. 
 
2. D'acord amb l'ordenat per l'Alcaldia mitjançant Provisió de data 14 / de gener / 2021 i en compliment 
de l’establert en l'article 3.3.a) del Reial decret 128/2018, de 16 de març, pel qual es regula el règim 
jurídic  dels  funcionaris  d'Administració  Local  amb  habilitació  de  caràcter  nacional,  en  relació  amb 
l'expedient de modificació de l'Ordenança fiscal 12.
 
3. Atès la sol·licitud per Provisió d'Alcaldia de l'elaboració d'un informe tècnic-econòmic, en el qual es posi 
de manifest, o bé el valor que tindria al mercat la utilitat derivada de la utilització privativa o l'aprofitament  
especial si els béns afectats no anessin de domini públic, o bé la previsible cobertura del cost en el 
supòsit de prestació del servei o realització de l'activitat.
 
4. Vist l’informe tècnic emès per l’arquitecta tècnica municipal en quant a la motivació per a la modificació  
d’aquesta ordenança núm. 12 degut a la situació de crisi  econòmica derivada de la pandèmia de la  
COVID-19, i degut a l’aprovació de disposicions normatives de rang superior al present reglament que 
regulen els  aforaments  de les terrasses,  afectant  el  normal  funcionament  del  dret  als  aprofitaments 
especials.
 
5.  Vist  que en el  mateix  informe tècnic  del  servei  es proposa  acordar  d'un  termini  de 4  mesos de  
suspensió en l’aplicació de la taxa, comptats des de la data d'entrada en vigor d’aquesta, en la que no  
resultaran aplicables els fets imposables descrits a l'article 6.1.1 de la mateixa.
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6. Atès els informes de Secretaria i d’Intervenció que formen part d’aquest expedient.
 
III. Fonaments de dret
— Els articles 15 al 21 i 24 i 25 del Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel 
Reial decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març. 
 
— Els articles 22.2.e), 47.1 i 107 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, Reguladora de les Bases del Règim 
Local.
 
— L'article 6 de la Llei 8/1989, de 13 d'abril, de Taxes i Preus Públics.
 
Per tot això, s'acorda:
 
PRIMER.  Aprovar  provisionalment  la  modificació  de  l'Ordenança  fiscal  reguladora  de  la  taxa  per 
modificació ordenança 12, amb la redacció que a continuació es recull:
 
«Disposició addicional transitòria primera.-
Durant el present exercici  2021, en tant que persisteixi  la situació de crisi  econòmica derivada de la 
pandèmia de la COVID-19, i degut a l’aprovació de disposicions normatives de rang superior al present 
reglament que regulen els aforaments de les terrasses, afectant el normal funcionament del dret  als  
aprofitaments especials referits a l’article 2 d’aquesta ordenança, s’aprovarà la bonificació temporal a 
aquells establiments que tinguin una reducció d’aforament a les terrasses en els percentatges indicats en 
les normes de rang superior.
 
Les bonificacions seran equivalents a la reducció de l’aforament total de les terrasses i d’aplicació a totes 
les tarifes contingudes a l’article 6.1.1.
 
Disposició addicional transitòria segona.-
La present ordenança disposarà d'un termini de 4 mesos de suspensió comptats des de la data d'entrada  
en vigor d’aquesta, en la que no resultaran aplicables els fets imposables descrits a l'article 6.1.1.a. » 
 
SEGON. Donar a l'expedient la tramitació i la publicitat preceptiva, mitjançant exposició d'aquest en el 
tauler d'anuncis d'aquest Ajuntament i en el  Butlletí Oficial de la Província,  per termini de trenta dies 
hàbils,  dins  dels  quals  els  interessats  podran  examinar-ho  i  plantejar  les  reclamacions  que  estimin 
oportunes.
 
Així  mateix,  estarà  a  la  disposició  dels  interessats  a  la  seu  electrònica  d'aquest  Ajuntament 
[http://badiadelvalles.sedelectronica.es].
 
TERCER.  Considerar,  en  el  cas  que  no  es  presentessin  reclamacions  a  l'expedient,  en  el  termini  
anteriorment indicat,  que l'Acord és definitiu, sobre la base de l'article 17.3 del Text Refós de la Llei  
Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març.
 
QUART. Notificar l’adopció d’aquest acord a tots als interessats, al departament d’Economia d’aquest 
Ajuntament, a l’Organisme de Gestió Tributaria de la Diputació de Barcelona, així com donar publicitat a 
la web municipal així com també al Portal de Transparència.

 

Amb motiu del dia 8 de març, dia Internacional dels drets de les dones" (Expedient 1015/2021)

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment

El Secretari llegeix l’acord.

La  senyora  alcaldessa  dóna la  paraula  a  la  senyora  M.ª  José Granados,  qui  diu:  “Gracias 
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alcaldesa.  Hay  una  realidad  que  es  incontestable,  y  ésta  es  que,  1083  mujeres  han  sido 
asesinadas desde 2003, que fue el primer año en que se empezó a registrar casos de mujeres 
asesinadas a manos de sus parejas o ex-parejas. También hay que tener en cuenta a todas y 
cada una de las que han sufrido o sufrirán violencia machista en algún momento de su vida, 1 
de cada 3 según la macroencuesta de violencia contra la mujer del Gobierno de España de 
2020. No todas denuncian, de hecho, solo lo hacen el 21,7%, 1 de cada 5. Y aún se pone en 
duda que la violencia machista, violencia que recuerdo se ejerce sobre nosotras solo por el 
mero hecho de ser mujer. Y aún hay grupos políticos que se permiten ponerlo en duda, cuando 
los  datos  y  los  hechos,  demuestran  que  la  violencia  machista  es  real  y  es  una  violencia 
estructural y sostenida en el tiempo. Pues que sepan que aquí estamos, que la lucha por la 
igualdad es también una realidad incontestable y que no tiene freno. Aquí estamos un 8 de 
marzo  más,  reivindicando  el  Día  Internacional  de  los  derechos  de  las  mujeres.  Seguimos 
apostando todos los días por la  defensa de los derechos,  la  libertad y la  seguridad de las 
mujeres, porque no estamos seguras. Estos días hemos visto en redes sociales las diferentes 
opiniones, la falta de información o la polémica que se ha generado a raíz de los carteles de 
Badia feminista. Y no se ha quedado ahí, hemos visto como se han producido actos vandálicos 
contra los carteles de la entrada y el grafiti del Auditorio, y todo porque habla de igualdad, y todo 
porque habla de feminismo, que es una cosa que se sigue sin entender, y es que a estas alturas 
hay conceptos que no se tienen claros. Muy resumidamente, el feminismo es un movimiento 
social  que  reivindica  la  igualdad  entre  hombres  y  mujeres.  Así  de  sencillo,  igualdad.  No 
superioridad, igualdad. Feminismo es el principio de igualdad de derechos de la mujer que lucha 
por la realización efectiva de dicha igualdad. Feminismo no es el antónimo, no es lo contrario de 
machismo, feminismo no es odiar a los hombres, nada que ver. No es buscar la superioridad de 
las mujeres respecto a los hombres. El feminismo, defiende la igualdad en aspectos sociales, 
culturales  y  económicos  entre  ambos  sexos,  siempre  defendiendo,  repito  una  vez  más,  la 
igualdad. No permitamos que le den la vuelta a una palabra como feminismo para darle una 
connotación negativa que no tiene, como con tantas otras palabras femeninas. Por eso alzamos 
la  voz,  para  reivindicar  el  8  de  marzo y  todos los  días  del  año,  la  igualdad efectiva  entre 
hombres  y  mujeres,  porque  nuestros  derechos  sociales,  políticos  y  económicos,  son 
innegociables, y esto puede sonar un poco radical, pero es que son nuestros derechos y los 
tenemos que defender, igual que los hombres en su día defendieron los suyos. Es que yo no 
entiendo dónde está el problema. La mujer somos la mitad de la población mundial y debemos 
formar parte de la toma de decisiones en todos los ámbitos y estamentos, y nos merecemos el  
mismo respeto en todos los ámbitos, en el trabajo, en la salud, en la educación, en nuestro 
hogar… Nos merecemos el mismo sueldo, los mismos derechos, las mismas oportunidades, la 
misma libertad, la misma seguridad. Igualdad, buscamos ser iguales. Y lo dice el artículo 14 de 
la Constitución, los españoles son iguales ante la ley, sin que pueda prevalecer discriminación 
alguna por razón de nacimiento, raza, sexo, religión… Ser socialista es ser feminista. La hoja de 
ruta feminista es un trabajo diario que lucha para seguir impulsando las políticas públicas a 
favor de la igualdad salarial entre hombres y mujeres; seguir apostando por implementar nuevas 
medidas contra la violencia sexual; seguir protegiendo a las mujeres víctimas de la violencia de 
género  y  a  sus  hijos  e  hijas,  super  importante;  fomentar  la  coeducación;  promover  la 
corresponsabilidad. Seguir, en definitiva, defendiendo los derechos de las mujeres, y por todo 
ello, trabajamos día a día. Hay que sentar precedentes claros para las futuras generaciones. Ni 
un paso atrás en la defensa de los derechos de las mujeres, porque nos va la vida. Gracias”.

Tot seguit, la senyora alcaldessa dóna la paraula a la senyora Nerea García, qui diu: “Gracias 
alcaldesa. Bé, tot i que aquest 8 de març no hem pogut sortir al carrer de la mateixa manera que 
anys anteriors i com ens hagués agradat, hem continuat reivindicant més que mai els drets de 
les  dones,  la  igualtat  i  la  no  discriminació.  Concretament,  a  Badia,  s’han  fet  molts  actes, 
activitats i accions per commemorar el Dia Internacional de les dones i continuar dient al món, 
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que  les  dones  ja  no  tolerem  la  violència  masclista,  la  vulneració  dels  nostres  drets,  les 
discriminacions ni actituds masclistes i sexistes. Moltes persones, entitats i l’ajuntament a Badia 
del Vallès, estem compromeses amb la igualtat i amb la lluita feminista, però al nostre municipi 
encara cal fer molta pedagogia, doncs moltes persones desconeixen què és el feminisme i què 
vol dir. Amb la instal·lació dels cartells a les entrades de Badia que diuen  «Badia del Vallès 
municipi  feminista», així  ha quedat de manifest  i  hem pogut veure com son de necessàries 
aquestes accions. Per desgràcia, tant aquests cartells com el grafit que s’ha pintat recentment al 
costat de l’Auditori per commemorar la lluita per la igualtat han patit actes vandàlics. Totes fem 
Badia  volem rebutjar  també aquests  actes  i  instar  la  població  a  cercar  informació  sobre  el 
feminisme, a conèixer i a no destruir. Per tots aquests motius, ens agradaria llegir el comunicat 
que Trenquem el silenci va publicar contra aquests actes masclistes i vandàlics. Durant el mes 
de març les persones feministes d’arreu del món, reforcem els actes de lluita a favor de la  
igualtat entre gèneres. Durant el mes de març, els masclistes de la nostra ciutat, han arrancat  
cartells que posaven de relleu obres positives que han fet persones de la humanitat (en aquest  
cas, dones), han espatllat un grafit que hem fet a la paret de l’Auditori i han pintat amb esprai  
papereres que tenien una frase escrita. Por sus actos los conoceréis, diu una frase, que s’ha fet  
famosa  per  la  seva  veracitat.  Anem  doncs,  a  analitzar  què  fem  les  feministes,  totes  les  
feministes,  concretament  a  la  nostra  ciutat.  Busquem la  igualtat  entre  gèneres.  Construïm,  
investiguem i posem de relleu accions importants que han fet i fan les dones a través del temps  
i a la nostra ciutat. En fem difusió mitjançant actes i cartells. Declarem que la nostra ciutat és 
feminista, com un valor positiu. Des dels instituts, les i els nostres joves fan valuosos estudis i  
treballs buscant quines son les causes que mantenen una gran part de la població sotmesa a  
mites i circumstàncies socials esclavitzadores. Decorem parets i places amb missatges bonics i  
plens de contingut, que ajuden a avançar. Respectem totes les opcions i expressions personals.  
Signem les accions  que fem, no ens amaguem.  Què fan el  masclistes de la  nostra ciutat?  
Pretenen mantenir allò que cada dia els és més difícil, la supremacia dels mascles sobre les  
dones, es a dir; la desigualtat. Destrueixen físicament la feina que altres fem. Diem físicament,  
perquè el valor de la feina feta i exposada , no es destrueix, ni arrencant cartells i deixant brutes  
les parets , ni agafant un esprai i  embrutant.  No aporten  cap valor en positiu. I sobre tot, no 
respecten a ningú que no siguin ells.  Actuen d’amagat quan ningú els veu. Així doncs, veiem 
que  el  feminisme  construeix  i  el  masclisme  destrueix.  El  feminisme  busca  la  igualtat  i  el  
masclisme pretén mantenir les desigualtats.  Per molts grafits que embruteu, per molts cartells  
que arrenqueu, el feminisme avança, perquè sortosament els temps estan canviant. I esteu-ne  
segurs, a nosaltres no ens desanimeu, seguirem lluitant, fent actes, publicant idees, fent debats  
i tot el que calgui per aconseguir el nostre objectiu, que no és altre que la igualtat. Trenquem el  
Silenci Badia del Vallès. Moltes gràcies».

A continuació  la  senyora  alcaldessa cedeix  la  paraula  a la  senyora Amalia  Frutos,  qui  diu: 
«Gracias señora alcaldesa. Desde hace muchos años, gran parte de la sociedad está luchando 
por la igualdad de las mujeres. Tarea nada fácil hace unas décadas, donde las mujeres, igual la 
gente joven no lo sabe, pero donde las mujeres no podían tener ni una cuenta bancaria, algo 
hoy en día inimaginable para ninguna de nosotras. Hemos avanzado mucho, por supuesto, pero 
debemos seguir avanzando en la igualdad de todos y en todos los ámbitos. Una sociedad nunca 
será justa hasta que no tengamos todos los mismos derechos. Nada más. Gracias”.

Seguidament, la senyora alcaldessa dóna la paraula al senyor Roberto Castillo, qui diu: “Moltes 
gràcies senyora alcaldessa. Que cada año que pasa, se tenga que reivindicar el 8 de marzo, los 
derechos de las mujeres, dice muy poco de nuestra sociedad y de lo poco que avanza en ese 
sentido. Este 8 de marzo, hemos conmemorado de nuevo, el Día Internacional de las mujeres. 
Una  fecha  de  homenaje  a  los  movimientos  a  favor  de  los  derechos  de  las  mujeres  y  de 
reivindicación  para  continuar  haciendo  evidentes,  las  desigualdades  de  género.  Una 
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reivindicación que va más allá de esa fecha e impregna todos los días del año, la acción de las 
administraciones  públicas  y  de  todas  y  cada  una  de  las  personas  que  conforman nuestra 
sociedad.  Más que avanzar  en igualar  derechos,  está dando la sensación de que estemos 
involucionando en ello. Y esto pasa porque nuestra sociedad está enferma de machismo y por 
ello, la precariedad suele tener en muchos casos, rostro de mujer. Y cada día que pasa tenemos 
más que lamentar ese hecho. Es más, cuando la ultraderecha busca boicotear la educación 
para la igualdad y atacar el feminismo, no lo hace por casualidad, lo hace con un objetivo muy 
concreto. Tenemos formaciones políticas de pensamientos machistas y retrógrados y que con 
su  comportamiento  y  sus  palabras,  alientan  a  otros  a  seguir  con  su  ejemplo.  Y  no  solo 
destrozando murales de reivindicación feminista, si no discriminando, menospreciando e incluso 
criminalizando  el  movimiento.  Esto  pasa  porque  hay  personas  que  se  sienten  bien 
representadas en las formaciones de ultraderecha existentes, y que terminan degenerando en 
la simplicidad de su forma de pensar y en la acción consecuente a la misma. En Esquerra 
Republicana daremos siempre nuestro apoyo a la igualdad y derechos de las mujeres y a todas 
sus reivindicaciones en éste y ojalá fuese el último manifiesto del 8 de marzo, pero algo me dice 
que no será así.  Cada año,  tendremos que seguir  repitiendo esto hasta que avancemos y 
evolucionemos como sociedad. Eso es todo. Gracias”.

La senyora alcaldessa diu: “Yo como punto final lo que ha pasado este año, a raíz de los actos 
reivindicativos  del  8  de marzo,  no es  casual,  no  es  algo que haya pasado por  generación 
espontánea. Hace 2 años el movimiento feminista demostró tener una potencia a nivel mundial 
que provocó una reacción por quien quiere frenar el feminismo, de manera además expresa, y 
suelen ser los movimientos de derecha y ultraderecha, y durante estos 2 años, como una gota 
malaya han intentado menospreciar sistemáticamente el movimiento feminista, con cosas como 
que bueno, las mujeres no necesitamos que nos pongan cuotas porque nosotras valemos por 
nosotras mismas, incluso apelando a la propia identidad femenina para sumarnos a las mujeres 
a este movimiento reaccionario. Y este año, pues se ha visto muy claro, que la lucha feminista 
tiene que seguir en pie, tiene más sentido que nunca. Mientras existan discriminaciones a las 
mujeres  por  el  hecho  de  ser  mujeres,  necesitamos  feminismo.  Mientras  hayan  mujeres 
asesinadas, violadas, acosadas, mientras existan mujeres que pasan miedo al volver a casa, es 
necesario el feminismo. Mientras las mujeres sigamos ocupándonos mayoritariamente de las 
tareas de cuidados, mientras sigamos haciendo dobles jornadas cuando llegamos a casa, es 
necesario el feminismo. Y también muy importante, mientras haya hombres discriminados por 
no seguir los comportamientos y los patrones de la sociedad heteropatriarcal, es necesario el 
feminismo. Por tanto, yo creo que se ha puesto este año más de manifiesto que nunca, que la 
lucha  feminista  es  imparable  y  no  debe  desfallecer,  porque  hay  que  hacer  todavía  mucha 
pedagogía y mucha coeducación para conseguir la efectiva igualdad entre hombres y mujeres, 
que es lo que persigue el feminismo”.

S’aprova per unanimitat el següent acord: 

I. Identificació de l’expedient
Expedient número: 1015/2021, “Amb motiu del dia 8 de març, dia Internacional dels drets de les dones»
 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS.

De  nou,  el  8  de  març  hem  commemorat  el  Dia  internacional  dels  Drets  de  les  Dones.  Una  data 
d'homenatge  al  moviment  feminista  i  també  de  reivindicació:  hem  de  continuar  denunciant  les 
discriminacions estructurals que patim les dones només pel fet de ser dones. 
 
El lema de Nacions Unides per a aquest dia és “Per un futur igualitari al món de la covid-19”, perquè 
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justament aquesta pandèmia ha posat en relleu com les crisis,  una vegada més, afecten de diferent  
manera dones i homes no només des de l’àmbit de la salut, sinó també en l'àmbit econòmic i social (més 
atur,  més precarietat,  menys conciliació...),  tot  visualitzant  la  fonamental  contribució de les dones en 
sectors  precaris,  però  essencials  com  són  el  de  cures  o  neteges,  i  les  càrregues  de  feina 
desproporcionades que suporten.
 
Una societat que aspira a ser realment democràtica i socialment justa no es pot permetre que la meitat de 
la  població,  les  dones,  siguin  discriminades  en  cap  àmbit  (educació,  ocupació,  política,  mitjans  de 
comunicació,  cultura...).  I  de cap manera,  cap,  podem permetre  que una sola  dona pateixi  violència 
masclista.
 
Són moltes encara les discriminacions, prejudicis i obstacles a superar, els objectius per assolir. 
 
Fem una crida a tota la ciutadania, a les institucions i organitzacions per unir forces i apel·lem a la gran 
aliança  de  totes  les  dones  progressistes  i  del  moviment  feminista,  perquè  juntes  exigim  governs 
feministes per avançar cap a una societat més justa i igualitària.
 
Per tot això, s'acorda:
 
1.- Comprometre'ns a treballar per l'avenç de la societat cap a la igualtat real, rebutjant qualsevol retrocés 
en drets i  llibertats per a les dones,  i  treballant  en el marc de les competències de l'Ajuntament per 
garantir la coeducació, la igualtat laboral, la conciliació i la coresponsabilitat.
 
2.- Donar solucions a la crisi econòmica i social provocada per la pandèmia de la Covid-19 a qui més ha 
patit les conseqüències, les dones: tenir present l'impacte de gènere a l'hora de definir ajudes i accions 
específiques amb els fons europeus de lluita contra la pandèmia i els seus efectes.
 
3.- Situar al centre de l'agenda política, l’economia de la cura i reconèixer social i econòmicament els 
treballs vinculats, realitzats majoritàriament per dones.
 
4.-Impulsar  campanyes de tolerància  zero amb la violència masclista,  especialment  entre  el  jovent,  i 
informar sobre les eines locals i comarcals existents (SIADs, SIEs...). Instar el Govern de la Generalitat a 
comprometre’s en la lluita contra la violència masclista i aprovar, amb els recursos necessaris, un Pacte 
català contra la violència masclista.
 
5.-  Lluitar  contra  la  mercantilització  del  cos  de  les  dones  (explotació  sexual,  pornografia,  publicitat  
sexista...), sumant-nos a la Xarxa de municipis lliures de tràfic de dones i nenes.
 
6.-Traslladar aquests acords al Congrés dels i les Diputades, al Senat, al Parlament de Catalunya, a les 
entitats municipalistes FMC i ACM, i a les entitats i associacions en defensa dels drets de les dones del 
nostre municipi. 

 

En contra del tancament de l'empresa Bosch a Lliça d'Amunt (Expedient 1077/2021)

Favorable Tipus de votació: Unanimitat

El Secretari llegeix l’acord.

La senyora alcaldessa dóna la paraula al senyor Iván Sanz, qui diu: «Gracias alcaldesa. Querría 
empezar  mi  intervención  hablando  de  Conchi  Sánchez,  vecina de Badia,  trabajadora  de  la 
empresa Bosch desde hace 22 años y que a día de hoy, aún viendo peligrar fuertemente su 
estabilidad laboral, ha querido estar en contacto con nosotros previo a este pleno y desde aquí 
le  queremos mandar  todo el  apoyo que como institución le  podemos brindar  y  también un 
abrazo a nivel  personal  de mucho ánimo.  Estamos en contacto para todo lo  que podamos 
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ayudarte, ya lo sabes, Conchi. También agradecer a Amalia Frutos que nos pusiera en contacto 
con Conchi y de esta manera hayamos tenido la oportunidad de tener este contacto previo a 
esta sesión plenaria. Dicho esto, desde el grupo municipal Socialista, manifestamos nuestra 
preocupación y es que no podía ser de otra manera, ya que a finales de febrero la empresa 
Bosch  hizo  pública  la  segunda decisión,  el  cierre  de  otra  planta,  en este  caso,  tras  haber 
anunciado ya el cierre de la planta de Castellet, en la que en este caso, la de Lliçà d’Amunt, que 
es la que nos concierne a esta moción. Conlleva la pérdida de 336 puestos de trabajo directos 
de plantilla y más de 900 indirectos con las empresas externas, así como el daño que va a 
causar al tejido productivo en la comarca, en el territorio y a la pérdida de competitividad que 
vamos a tener.  Como grupo Socialista, encabezado por Salvador Illa, quien estuvo por cierto 
con los trabajadores y las trabajadoras hace unos días al pie del cañón y que ha defendido con 
contundencia que Cataluña necesita un tejido industrial fuerte situando la automoción como un 
sector  clave para el  progreso económico,  queremos dejar  de manifiesto  que la  plantilla  de 
Bosch Lliçà d’Amunt cuenta con nuestro total apoyo en su reivindicación. En este punto, me 
gustaría destacar la clara apuesta por la industria que está haciendo el  gobierno de Pedro 
Sánchez en Cataluña y el apoyo a los trabajadores y trabajadoras del cinturón rojo. En este 
caso no es una excepción, están preocupados y atentos a la situación con la empresa hasta el 
último minuto. Así pues, pedimos a la empresa Bosch que se replantee su decisión, dialogando 
y mediando con los representantes de las trabajadoras y los trabajadores de la empresa, con el 
objetivo prioritario de encontrar una solución de continuidad y el mantenimiento de los puestos 
de trabajo, ya que según la información que tenemos, los resultados económicos de la planta 
son positivos y sorprende o no, está decisión que únicamente responde a una deslocalización 
de la industria en Cataluña. Es por esto que estamos de acuerdo con los representantes de los 
trabajadores  en  no  aceptar  un  cierre  definitivo  de  la  misma.  Y  esta  decisión  no  llega  en 
cualquier momento, llega en un momento de incertidumbre total, en medio de una pandemia en 
la que todos y todas estamos viviendo y viendo las consecuencias que ya ha provocado, que 
está provocando y que provocará durante los  próximos meses,  durante  los  próximos años. 
Destacar que en la plantilla, entre un 60 y un 70% de los trabajadores y las trabajadoras son 
mayores  de  45  años.  Sabiendo  como  sabemos  todos  y  todas,  la  dificultad  que  tiene  este 
colectivo para reincorporarse después al  mundo laboral.  Y por  eso también hemos querido 
hacer presión, no nos hemos querido quedar aquí solamente, lo hemos querido poner encima 
de la mesa en Europa, a través de nuestro eurodiputado Javi López, preguntando a la Comisión 
Europea  si  prevé  medidas  para  mitigar  las  consecuencias  económicas  y  sociales  de  esta 
deslocalización a Polonia. Las últimas semanas hemos recibido buenas noticias que apuestan 
por la inversión en el tejido productivo catalán, tales como la apuesta por el vehículo eléctrico de 
Seat o la adjudicación del contrato para la fabricación de trenes de cercanías de Alsthom. Es 
indispensable, por tanto, no realizar plantones a las empresas sino escucharlas y combinar sus 
intereses con el de los trabajadores y las trabajadoras. Las administraciones debemos actuar 
para todos y ser la conexión y el diálogo, y, en este caso, esperamos y confiamos que pueda 
resolverse de manera satisfactoria. Por todo esto, pedimos el voto a favor de los demás grupos 
políticos de este pleno estando convencidos que así será. Mucho ánimo y muchas gracias».

Tot seguit,  la senyora alcaldessa dóna la paraula a la senyora Ana Luque, qui diu: «Moltes 
gràcies senyora alcaldessa. Bona tarda a tothom. L’empresa alemanya Bosch va anunciar el 
tancament  de la  planta  de producció  de Lliçà  d’Amunt.  Lamentablement,  aquest  tancament 
afectarà, com ja s’ha comentat, 235 treballadors i treballadores de més de 56 municipis d’arreu 
de Catalunya i passant del miler si sumem treballadors indirectes. Injusta és aquesta decisió de 
deslocalitzar  les  seves  produccions  deixant  a  l’estacada  nombroses  famílies  sense  el  més 
mínim escrúpol amb l’únic objectiu d’engreixar el compte de resultats en els seus respectius 
consells  d’administració.  Els  treballadors  i  les  treballadores  de  la  planta  es  troben  en  una 
situació que convida a la  reflexió.  Com ha comentat  el  nostre company Iván,  el  73% de la 
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plantilla que afronta el tancament de la planta, té més de 50 anys i han dedicat un llarg període 
de  la  seva  vida  a  l’empresa  en  què  treballen.  Una  decisió  que  deixaria  un  impacte  social 
devastador, que (.......) la situació del teixit industrial de la comarca i de Catalunya. I sorprèn 
més sabent que els resultats econòmics de la planta, han estat positius. Només ens queda 
afirmar  amb absoluta  rotunditat  que el  tancament  és injustificat  i  totalment  desproporcionat, 
d’una planta que té rentabilitat demostrada i productiva. És d’obligat compliment per part de la 
direcció de Bosch, també tenir cura dels treballadors i  les treballadores que formen part  del 
projecte i han fet créixer la companyia i més quan els treballadors i les treballadores han fet 
importants  esforços  amb congelacions  i  reduccions  de  salaris  i  amb una  disminució  de  la 
plantilla per mantenir l’activitat industrial i de recerca. Hem de dir prou ja a les deslocalitzacions, 
a les contínues destruccions de lloc de treball directes i indirectes, que provoquen l’angoixa, la 
incertesa, el patiment a milers de treballadores i treballadors i a les seves famílies, així com el 
deteriorament del teixit productiu del Vallès Oriental com a la resta del territori. A més caldrà 
exigir que s’engeguin els mecanismes per la derogació de la reforma laboral del 2010 i 12, que 
permetria  equilibrar  la  unilateralitat  que estem veient  en destruir  llocs de treball,  industrials, 
directes, indirectes i que provoca incertesa i patiment per les persones treballadores, les seves 
famílies  i  la  comarca.  Des  de  Totes  fem  Badia  ens  volem  adherir  a  totes  aquestes 
reivindicacions  a  més  de  manifestar  tot  el  nostre  suport  als  treballadors  i  treballadores  en 
aquesta difícil situació a la qual s’enfronten, desitjant que finalment, el benefici d’uns pocs, no 
sigui més fort que la situació de vulnerabilitat de moltíssimes famílies. Moltes gràcies».

La senyora alcaldessa dóna la paraula al senyor Juan José Barcala, qui diu: «Muchas gracias 
señora alcaldesa.  Volvemos a tener enfrente una moción que trata sobre una empresa que 
cierra  en  Cataluña.  Una  empresa  con  336  trabajadores  a  los  que  se  sumarán  más  de 
subcontratas de la misma planta. Esto en la planta de producción de Lliçà d’Amunt. A finales del 
2021, se sumarán otros 300 trabajadores más de la planta de Castellet. Todos estos despidos, 
se deben a una deslocalización de la producción, la cual es permitida con la reforma laboral del 
año 2010-2012. A pesar de que la empresa tiene beneficios, decide tomar esta vía, dejando 
familias en tiempos de crisis económica, derivada de una pandemia. Esto también se sumará al 
cierre de Nissan, dejando a tantas familias en la cola del paro. Aquí es donde nos preguntamos, 
qué  está  pasando  en  el  sector  industrial  de  Cataluña?.  Por  qué  se  están  yendo  tantas 
empresas?. Realmente podemos decir que Cataluña está en una crisis industrial?. Haciendo un 
balance de las empresas que han abandonado Cataluña desde el  procés,  han abandonado 
Cataluña ya 7.007 empresas. Realmente merece la pena continuar con él, viendo que se van 
empresas del territorio catalán dejando a miles de personas sin ingresos?. Ya lo hemos visto 
otras veces, como el Gobierno de la Generalitat mira hacia otro lado, viendo como sólo media 
con los sectores o las empresas cuando están en peligro sus chiringuitos. Cuando algo les hace 
reaccionar e intentan hacer algo, ya es tarde. Tanto que ex-políticos como ex-presidentes, han 
tenido  que  mediar,  al  ver  que  el  gobierno  no  lo  hace,  intentando  llegar  a  acuerdos  para 
mantener toda esa infraestructura y seguir dando ingresos a tantas familias. No sólo es eso, si 
no  es el  prestigio.  El  prestigio de poder  contar  con grandes empresas que nos escogen a 
nosotros para realizar su actividad. Las miradas no pueden ser sólo hacia un sector, han de ser 
para todos, porque entre todos, sumamos. Sumamos en empleo, sumamos en productividad, 
sumamos en actividad y sobre todo, mantenemos la economía estable. Ahora tenemos una gran 
oportunidad de ponerle freno al sector de la industria. España recibirá ayudas de los fondos 
europeos para la reactivación del tejido comercial. Hemos de intentar acertar en las medidas 
para la reactivación industrial de nuestro territorio, dando competitividad para ser atractivos y 
ser una opción más de amplitud de negocio y de inversión. Hemos de utilizar estos fondos para 
impulsar, no sólo la actividad comercial y empresarial, si no su economía, porque en ello se van 
los puestos de trabajo de miles de personas. Hemos de crear medidas y mirar a los sectores 
más aceptados, pero sin dejar atrás a ninguno de ellos e incluso intentar reinventarlos. Desde el 
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grupo  municipal  de  Ciudadanos,  queremos  manifestar  nuestro  apoyo  unánime  a  todos  los 
trabajadores y trabajadoras de la empresa, en esta situación tan difícil en que se encuentran y 
se enfrentarán. Sólo decirles que estamos a disposición. Nuestro posicionamiento será a favor. 
Gracias”.

La senyora alcaldessa dóna la paraula al  senyor  Roberto Castillo,  qui  diu:  “Gracias señora 
alcaldesa. Desde Esquerra Republicana, queremos poner en valor las reivindicaciones de los 
trabajadores y trabajadoras de la empresa Bosch, en contra de su cierre y de la urgencia que 
representa  para  los  muchos  puestos  de  trabajo  que  peligran.  Y  manifestamos  nuestra 
colaboración en su lucha, contra el cierre de una empresa que sólo busca beneficios a cualquier 
precio, porque Bosch no será ni la primera ni la última empresa que va a ver cómo deciden 
poner los beneficios por delante de la dignidad de las vidas de las personas, y que busque 
deslocalizarse, para seguir teniendo más beneficios sin importar las consecuencias. Espero que 
esta  propuesta  de  acuerdo,  como  el  trabajo  realizado  por  las  diferentes  administraciones 
competentes, sea un punto de luz para el conjunto de los trabajadores y trabajadoras de la 
empresa Bosch. Por lo tanto, Esquerra Republicana manifestamos nuestra colaboración en esta 
lucha y les damos todo nuestro apoyo. Me gustaría responder a la intervención de Ciudadanos. 
Quería responder a la intervención del regidor de Ciudadanos, porque su grupo sigue con su 
argumentario anticatalán o con el guión que tan bien les está funcionando. Todo es desde el 
procés.  Empresas se están marchando de todas las regiones de España. De Galicia se van 
muchos a Portugal  por  las ventajas fiscales,  de Castilla-León,  de Extremadura,   Andalucía, 
también se van de Valencia. Son todas culpas del  procés?.  Todas las personas que se van a 
quedar en el paro ahora con la fusión de CaixaBank y Bankia, también será cosa del procés? 
Que cambien por favor el  argumentario,  que seguir  con este guión anti-catalán no les está 
yendo nada bien. Esto es todo. Gracias”.

La senyora alcaldessa diu: “Moltes gràcies. Jo en fi, jo volia dir altres coses. Jo volia manifestar  
en nom de l’Ajuntament de Badia el recolzament, per suposat, als treballadors i treballadores de 
Bosch. Yo creo que la industria de Cataluña, bueno, está en un momento que, o se interviene de 
manera  valiente,  o  bueno,  perderemos  mucha  riqueza  y  perderemos  muchos  puestos  de 
trabajo. El cierre de esta planta no es una buena noticia, como no lo es otra serie de cierres. 
Como tampoco es una buena noticia que ninguna persona con aspiraciones a formar parte del 
Gobierno de Cataluña se haya pasado por allí. Como tampoco lo es que el Pacto Nacional per 
la Indústria, Roberto, fa molt de temps que no es reuneix. Com no és una bona notícia que la 
política industrial de Catalunya ni està ni se l’espera. Com no és una bona notícia veure com el 
món local, els ajuntaments, la Diputació de Barcelona, inverteixen recursos en apostar per la 
indústria.  Como no es una buena noticia,  que el  Gobierno de España decida invertir  en la 
industria de la automoción, con el peso específico que tiene en el PIB català, porque eso es 
querer Cataluña, querer Cataluña y querer a los catalanes es invertir en la riqueza de todos y de 
todas. Y eso también es querer Cataluña. El criticarlo no es catalanofobia, no, es catalanofibia. 
Cuando queremos a Cataluña, denunciamos que no se apueste por traer riqueza a nuestro 
territorio, por no ser mucho más competitivos que cualquier otro territorio. No solamente es por 
las  políticas  fiscales de otros territorios,  son excusas de mal  pagador.  Es estar  al  lago del 
Gobierno  de  España  cuando  decide  invertir  y  traer  la  producción  industrial  de  vehículos 
eléctricos aquí. Es reunirse con quien haga falta, hasta con mi peor enemigo, para conseguir 
trabajo para nuestros ciudadanos y nuestras ciudadanas. Eso es querer Cataluña. Lo demás no 
és  estimar  Catalunya,  és  estimar  la  teva  Catalunya  o  la  Catalunya  que  alguns  somien  o 
s’inventen, però no la de tots i  de totes. Estimar la Catalunya de tots i  de totes, és atraure 
riquesa, y la industria se ha visto que es uno de los sectores productivos que genera puestos de 
trabajo mejor retribuidos y más estables. Y no puede ser que la política industrial de Cataluña 
no exista, no puede ser que sea residual para los últimos gobiernos. Que no hemos tenido 
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ningún interlocutor en las reuniones que hemos tenido con Nissan, más allá de un Secretario 
General. Esto es lo que no puede ser, eso es lo que no puede ser y hay que denunciarlo. Y 
estamos aquí desde el mundo local para dar soporte a los trabajadores, para dar soporte a 
Conchi y a sus compañeros y compañeras y también para denunciar esto, y para exigir desde el 
mundo local o desde donde se pueda tener una plataforma para hablar, que por favor, se esté 
por lo prioritario, que es la generación de riqueza para los catalanes y para las catalanas”.

Finalment, la senyora alcaldessa dóna la paraula al senyor Juan José Barcala, qui diu: “Muchas 
gracias señora alcaldesa. Era para responderle al compañero de Esquerra Republicana, seré 
muy breve. Nada más quería decirle que no hay más ciego que el que no quiere ver. Que son 
7.007 empresas las que se han deslocalizado ya de Cataluña, no es que no haya pasado en 
todas las  comunidades de España,  es que no ha pasado ni  en  todas las comunidades de 
España ni en toda Europa, sólo ha pasado en la comunidad de Cataluña. Gracias”.

S’aprova per unanimitat el següent acord:

I. Identificació de l’expedient
Expedient número: 1077/2021, relatiu a l’acord en contra del tancament de l’empresa Bosch a Lliça 
d’Amunt.
 
La multinacional Alemanya BOSCH ha anunciat el tancament de la planta de producció, R+D i compres 
de Lliçà d'Amunt.
 
Aquest tancament anunciat a la planta de Lliçà d’Amunt afectarà uns 336 treballadors i treballadores del  
territori Català, als que hem de sumar 100 llocs de treball directes de subcontractes de la mateixa planta. 
Sense oblidar que aquesta multinacional a finals del 2021 farà efectiu l’acomiadament de 300 treballadors  
més de la planta de Castellet, deixant al carrer a 1500 treballadors i treballadores de tota Catalunya. 
 
En relació amb els treballadors i treballadores de la planta trobem una situació que convida a la reflexió. 
El 73% de la plantilla que afronta el tancament de la planta té més de 50 anys i han dedicat un llarg  
període de la seva vida a l’empresa en què treballen. Aquest fet representa un impacte social devastador 
que afecta el teixit industrial de la comarca del Vallès Oriental i de Catalunya. Aquesta dada ens indica l'alt  
nivell de pèrdua crònica de l'ocupació d'aquests treballadors i les dificultats que tindran en el moment 
d'intentar la reinserció en altres llocs de feina. Aquests treballadors tenen encara un mínim de 14 anys de 
vida laboral, tenint en compte que en l'àmbit espanyol aquest col·lectiu representa una taxa d'activitat 
inferior al 80% que es va reduint gradualment fins al 41% quan aconsegueixen els 60 anys o més. De la  
mateixa  forma representen el  25% del  total  d'aturats  espanyols,  agreujant-se  la  xifra  en el  col·lectiu 
femení.
 
Aquesta realitat ens obliga a tots a buscar solucions tant a la procliu desindustrialització del nostre territori  
com a la perduda de lloc de treball de col·lectius greument afectats en aquest camp.
 
La decisió del potencial tancament s’ha comunicat a una plantilla que ha contribuït als beneficis milionaris  
de l’empresa Bosch. La part social ha contribuït sempre a arribar a acords com poden ser, la congelació  
salarial en els últims 5 anys, pèrdua de la revisió del IPC en el conveni anterior i acords de flexibilitat i  
mesures productives. 
 
La planta de mecanismes de frenada de Lliçà d’Amunt no és només una planta productiva sinó que 
incorpora el disseny i desenvolupament de productes per a la resta del mercat Europeu. 
 
Sabent  que  els  resultats  econòmics  de  la  planta  són  positius  sorprèn  aquesta  decisió  que  respon 
únicament  a  una  deslocalització  de  la  indústria  a  Catalunya.  És  per  això  que  el  representants  dels 
treballadors no accepten un tancament definitiu de la planta Bosch a Lliçà d’Amunt. 
 
Els representats sindicals de l’empresa Bosch consideren que els aspectes més nocius de la reforma 
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laboral 2010-2012 ajuda a les multinacionals a deslocalitzar les produccions, tot i ser viables al territori  
espanyol.
 
Estem davant del segon tancament que es produeix en l'últim any del grup Bosch a Catalunya, dada que 
ens ha de preocupar i fer reaccionar davant aquesta realitat. Aquesta crisi industrial ens interpel·la a tots i 
hem d'unir tots els esforços per a buscar una solució viable per a la planta de servofrens de Lliçà d'Amunt.  
Estem veient com les diferents administracions han posat la mirada entorn de la indústria de l'automòbil, 
reforçant així el procés de transformació del sector. Hem vist com es posa en marxa projectes com la 
planta de bateries de Seat-Volkswagen, a la vegada que veiem com Bosch planteja el seu tancament a  
Catalunya. 
 
És necessari un pla català en favor del sector de l'automòbil que permeti la seva transformació i que eviti  
la pèrdua massiva de llocs de treball, posant la mirada en la potència que representa l'electrificació de 
l'automòbil, representant la voluntat de tornar a liderar el sector novament i presentant-se com el millor 
oferent per a aquest nou escenari.
 
Per  tot  el  que  s’ha  exposat  anteriorment,  el  Comitè  d’empresa  del  Grup  Bosch  proposa  al  Ple  de 
l’Ajuntament de Badia del Vallès, l'adopció dels següents punts:
 
Primer. Manifestar la necessària col·laboració de les administracions públiques en el compromís d'activar 
les mesures necessàries per a evitar el tancament de la planta de Bosch Sistemes de Frenat, a Lliçà 
d'Amunt. 
 
Segon. Exigir al Govern d’Espanya, a la Generalitat de Catalunya i totes les administracions públiques el 
compromís d’un pla de reindustrialització del sector de l'automòbil considerant-lo una prioritat 
pressupostària, social i industrial. 
 
Tercer. Instar la direcció de Bosch a replantejar-se les seves possibles decisions dràstiques i exigir una 
solució que permeti el manteniment de l’ocupació, tant directa com indirecta, del conjunt de persones 
treballadores, ateses les enormes conseqüències socials que pot tenir al territori. 
 
Quart. Instar a la Generalitat de Catalunya a què actuï com intermediari buscant una solució que permeti 
salvar els llocs de treball. 
 
Cinquè. Manifestar tot el nostre suport als treballadors i treballadores en aquesta difícil situació a la qual 
s'enfronten, i estem sempre a la seva disposició. 
 
Sisè. Donar coneixement d'aquests acords als representants sindicals de la planta Bosch Sistemes de 
Frenat, a Lliçà d'Amunt, a la direcció de l'Empresa Bosch Espanya, al Comitè Executiu Europeu del Grup 
Bosch, a la Presidència del Govern d'Espanya, a la Presidència del Govern de Catalunya, al Ministeri 
d'Indústria, Comerç i Turisme, a la Conselleria d’Empresa, Indústria i Energia de la Generalitat de 
Catalunya i a tots els grups del Congrés dels diputats, del Parlament de Catalunya i del Parlament 
Europeu. 

 

Per la millora de la xarxa de vigilància metropolitana de contaminació atmosfèrica de l'AMB 
(Expedient 1219/2021)

Favorable Tipus de votació: Unanimitat

El Secretari llegeix l’acord.

La senyora alcaldessa dóna la paraula a la senyora Encarna Rodrigo, qui diu: «Gracias señora 
alcaldesa.  La calidad del aire está considerada como uno de los grandes retos sanitarios y 
ambientales  mundialmente.  Debido  a  la  importancia  de  la  contaminación  del  aire  como 
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importante riesgo medioambiental para la salud, durante las últimas décadas, se ha producido 
una reducción sustancial de las emisiones de muchos contaminantes atmosféricos, lo que ha 
tenido repercusión en la mejora de la calidad del aire. Sin embargo, las concentraciones de 
algunos contaminantes atmosféricos siguen siendo demasiado altas y los problemas de calidad 
del aire, persisten. Contaminantes como el ozono o los óxidos de nitrógeno y el azufre y las 
partículas en suspensión, plantean graves riesgos para la salud pública. Con la finalidad de 
proteger la salud y el medio ambiente, la legislación ambiental es muy estricta en cuanto a 
garantizar  la  calidad  del  aire,  reducir  las  emisiones  contaminantes  y  exige  la  evaluación  y 
medida de la calidad del  aire y pide asegurar la información sea transparente para toda la 
población. Actualmente, las estaciones de la red de vigilancia y previsión de la contaminación 
atmosférica de Cataluña, situadas en todo el ámbito metropolitano, presentan unas carencias 
muy importantes en el control y representatividad de los diferentes contaminantes en algunos de 
los  municipios  metropolitanos.  Teniendo  en  cuenta  la  necesidad  de  la  implantación  de 
actuaciones  y  acciones  de  mejora  en  el  ámbito  y  debido  a  los  continuos  episodios  de 
contaminación atmosférica que afectan al área metropolitana, consideramos que se debe exigir 
el cumplimiento de las competencias y las potestades de cada administración. Y consideramos 
que la  AMB debería de liderar  la  vigilancia,  la  prevención y la  mejora  de la  contaminación 
atmosférica en todo el ámbito metropolitano de mano de todos los ayuntamientos. Me gustaría 
también decir y recordar que conjuntamente con el Consell Comarcal, hace poco nos hemos 
adherido al  proyecto  de zona de bajas  emisiones,  que va alineado con el  espíritu  de esta 
propuesta y por eso nuestro grupo político votará a favor. Gracias”.

Tot  seguit,  la  senyora  alcaldessa  dóna  la  paraula  al  senyor  Roberto  Castillo,  qui  diu: 
“Evidentemente aunque el trabajo de la nueva red de vigilancia se tiene que (…….) desde la 
Generalitat, se debe implementar desde la AMB. Dicho esto, hablamos de una moción básica 
para mejorar las condiciones ambientales de los municipios metropolitanos y de la calidad de 
vida de sus habitantes.  Y uno de los retos iremplazables y urgentes que deben asumir  las 
administraciones públicas, es minimizar la contaminación atmosférica derivada del tráfico y de 
las actividades. El aire limpio es un requisito básico para la salud humana y el bienestar, pero 
actualmente la contaminación atmosférica constituye el principal riesgo ambiental para la salud, 
incrementa  los  riesgos  de  enfermedades  respiratorias,  cardiovasculares,  así  como  varios 
cánceres  de la  población.  Como bien ha dicho Encarna,  las estaciones de vigilancia,  pues 
tienen ciertas carencias o carencias importantes en el control y representatividad de diversos 
contaminantes  en  algunos  de  los  municipios  metropolitanos,  sobre  todo  en  cuanto  a  su 
detección. Esta situación, es una situación acumulada de los últimos años y dados los continuos 
episodios de contaminación atmosférica que afectan al ámbito metropolitano, creemos que hay 
que ser exigentes con el cumplimiento de las competencias y potestad de cada administración. 
Es por todo ello que Esquerra Republicana, obviamente, solicita el voto a favor de esta moción. 
Y eso es todo, muchas gracias”.

La senyora alcaldessa dóna la paraula a la senyora Ana Luque, qui diu: “Moltes gràcies senyora 
alcaldessa.  Des de Totes fem Badia, no refutarem ni discutirem cap de les dades ni de les 
causes que surten a la moció que avui es presenta en el ple. Estem d’acord amb els supòsits i 
les causes que a la moció apareixen com a les principals causes de la contaminació de l’aire i 
l’objectiu  de  millorar-ne  la  qualitat  del  mateix,  pensant  sobre  tot  en  la  salut  de  milions  de 
persones que vivim a les grans zones urbanes de l’àrea metropolitana. D’igual manera estem 
d’acord amb l’objectiu,  acord únic  de la  moció,  de millorar  la  xarxa de control  del  nivell  de 
contaminació (.......). Per tot això, donarem el nostre suport a la moció. Les persones que vivim a 
Badia  som molt  conscients  dels  problemes  de  salut  que  genera  la  contaminació  de  l’aire. 
Envoltades  d’autopistes  i  amb  l’aeroport  al  nostre  voltant,  Badia  pateix  forts  nivells  de 
contaminació de l’aire i acústica. La millora de la xarxa de control pot ser una eina objectiva per 
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millorar  i  reduir  aquesta contaminació.  Ara bé,  millorar  el  control  no té cap sentit  si  no ens 
comprometem a implementar  mesures que vagin  en la  direcció  de la  millora  de la  qualitat 
ambiental. I tots els estudis ens diuen que la mobilitat, el trànsit, és un dels elements que més 
afecta  a  la  qualitat  de  l’aire.  Per  tant  aquesta  moció  necessita  de  polítiques  que  vagin 
encaminades a la reducció de l’afectació a la qualitat de l’aire de la mobilitat. Millorar la qualitat 
de l’aire significa millorar el transport públic, fer més eficient l’ús del transport privat, anar cap a 
noves  fonts  d’energia  més  sostenibles  en  els  motors  dels  vehicles,  millorar  la  xarxa  de 
distribució,vull dir, fer-lo cada vegada més sostenible. Sense totes i cada una d’aquests tipus de 
mesures, aprovar la millora de la xarxa pel control de l’aire, vol dir saber de quin mal hem de 
morir, però no fer res per evitar-ho. En aquesta línia, recordem al grup propositor de la moció 
que  cada  acció,  empresa  que  es  fa  des  de  la  Generalitat  on  governen  en  inversions  pel 
transport  públic,  finançament  del  mateix  i  millora  de  l’eficiència  de mobilitat  privada,  va  en 
aquesta línia. Que el grup polític propositor d’aquesta moció o del seu principal aliat al Govern 
de la Generalitat facin d’eterns opositors davant els valents intents polítics per reduir l’espai al 
vehicle privat a Barcelona i a l’àrea metropolitana o a l’impuls de noves formes de finançament 
del  transport  públic  en  comptes  de  posar-se  al  davant,  doncs  no  ens  assembla  de  rebut. 
Presentar una moció com aquesta als ajuntaments mentres es té com a aliat als que han fet la 
lluita contra la unió del tramvia a Barcelona o qualsevol intent de millora de finançar el transport 
públic des de l’AMB, no ens assembla massa coherent.  Des de TFB creiem que no es pot 
presentar  amb coherència  una moció  com la  que aquí  es  presenta,  i  que  es  farà  a  altres 
ajuntaments i institucions i anar de la mà de les que fan del quart cinturó. La lluita contra la 
unificació del tramvia, la construcció dels carrils VAOS, les super illes i d’altres intents valents de 
fer una política que vagi en la línia de millorar la qualitat de l’aire de les nostres ciutats. Hem 
construït  un  país  al  servei  del  vehicle  privat,  a  base  d’autopistes,  autovies,  peatges, 
circumval·lacions, aparcaments i demés, i d’això els socis del grup propositor li diuen progrés. I 
d’aquesta manera entendre el progrés és la que ens embruta el nostre aire i ens fa emmalaltir 
com diu la moció. No només es tracta de posar més i millors unitats de control de l’aire, es tracta 
de triar socis de govern a les institucions, que facin polítiques que vagin a favor de la millora de 
la qualitat de l’aire. Més enllà de compromisos electorals, més enllà de (.......) de l’automòbil, les 
empreses de carburants (.......).  Es tracta de ser  coherents aquí  i  allà,  ara i  demà. Malgrat 
aquestes incoherències comptareu amb el vot a favor de TFB. Moltes gràcies».

La senyora alcaldessa dóna la paraula al senyor Juan José Barcala, qui diu: «Gracias señora 
alcaldesa. Respirar aire limpio y sin riesgo para la salud, es un derecho inalienable de todo ser 
humano. Está sobradamente demostrado que la contaminación atmosférica causa daños graves 
a la salud de los ciudadanos y al medio ambiente. Se trata de un problema con una importante 
vertiente local, pero también de magnitud planetaria, ya que los contaminantes pueden viajar 
largas  distancias.  El  origen  de  este  problema  en  nuestras  ciudades,  se  encuentra 
principalmente en las emisiones originadas por el tráfico rodado, a las que se suman, en menor 
medida, las causadas por las calefacciones, así como las ocasionadas por los tráficos marítimo 
y  aéreo.  En  determinadas  poblaciones,  puede  ser  relevante  el  problema  causado  por 
determinadas industrias, centrales energéticas como térmicas de carbón y de ciclo combinado, 
refinerías, cementeras e incineradoras de residuos. Y sí, sin duda, las estaciones de vigilancia 
metropolitanas de contaminación son insuficientes.  Por  ello,  vamos a votar  a favor de esta 
moción. Gracias”.

S’aprova per unanimitat el següent acord:

I. Identificació de l’expedient
Expedient  número: 1219/2021,  relatiu  a  “Per  la  millora  de  la  xarxa  de  vigilància  metropolitana  de 
contaminació atmosfèrica de l'AMB»
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EXPOSICIÓ DE MOTIUS
Un dels reptes inajornables i urgents que han d'assumir les administracions públiques és minimitzar la 
contaminació atmosfèrica derivada del trànsit i de les activitats. L’aire net és un requisit bàsic per a la  
salut  humana i  el  benestar,  però  actualment  la  contaminació  atmosfèrica  constitueix  el  principal  risc 
ambiental per a la salut, incrementa els riscos de malalties respiratòries i cardiovasculars, així com de 
diversos càncers en la població.
 
L'Organització Mundial de la Salut confirma que cada any hi ha milions de morts prematures causades 
per  la  mala qualitat  de l’aire  que afecta  el  100% de la  població,  però especialment  a  uns grups de 
persones més vulnerables als efectes dels contaminants atmosfèrics com són les persones amb malalties 
cardíaques o de l’aparell respiratori, els nadons, els nens en edat preescolar i les dones embarassades.
 
Els principals contaminants de l’aire són les partícules en suspensió (PM), els òxids de nitrogen (NOx) i 
l’ozó troposfèric (O3). Sense oblidar altres contaminants com poden ser els compostos de sofre (SO2,  
H2S,  H2SO4  mercaptans,  sulfurs),  compostos  de  carboni  (CO,  CO2,  CH4,  HCT),  els  halògens  i 
compostos halogenats (Cl2, HCl, HF, CFC).
 
Amb la finalitat de protegir la salut humana i el medi ambient en general, la legislació ambiental europea 
és força estricta en el combat de les emissions contaminants, en assegurar la qualitat de l’aire, reduir les 
emissions,  i  exigeix  l’indispensable  avaluació  i  mesura de la  qualitat  de  l’aire  i  en  assegurar  que la 
informació sigui transparent pel coneixement de tota la població. Així, per exemple, està recollit a:
 

 Directiva  2008/50/CE del  Parlament  Europeu  i  del  Consell,  de  21  de  maig  de  2008, 
relativa a la qualitat de l’aire ambient i a una atmosfera més neta a Europa.

 La Directiva 2004/107/CE del Parlament Europeu i del Consell, de 15 de desembre de 
2004,  relativa  a  l’arsènic,  el  cadmi,  el  mercuri,  el  níquel  i  els  hidrocarburs  aromàtics 
policíclics en el aire ambient.

 Directiva  2015/1480/CE,  de  la  Comissió,  de  28  de  agosto  de  2015  per  la  que  es 
modifiquen diversos annexos de les Directives 2004/107/CE y 2008/50/CE del Parlament 
Europeu i  del  Consell  en els que se estableixen les normes relatives als mètodes de 
referencia, la validació de dades i la ubicació dels punts de mostreig per l’avaluació de la  
qualitat de l’aire ambient.

 
Per altra banda, d’acord amb llei 34/2007 de qualitat de l’aire i protecció de l’atmosfera, correspon a les 
entitats locals exercir aquelles competències en matèria de qualitat de l'aire i protecció de l'atmosfera que 
tinguin  atribuïdes  en l'àmbit  de  la  seva legislació  específica,  així  com aquelles altres que els  siguin  
atribuïdes en el marc de la legislació bàsica de l'Estat i de la legislació de les comunitats autònomes en 
aquesta matèria.
 
La Xarxa de Vigilància i Previsió de la Contaminació Atmosfèrica de Catalunya (XVPCA) va ser creada 
per la Llei 22/1983 i el Decret 322/1987 i actualment, està adscrita administrativament al Departament de  
Territori i Sostenibilitat de la Generalitat de Catalunya. D’acord amb la normativa vigent, la situació de les  
estacions de la xarxa de vigilància no respon, ni es correspon, amb els límits administratius dels municipis  
metropolitans, si no que pretén una representativitat dels punts de mesurament fix que s’associen amb les 
diferents condicions d’emissió i dispersió de contaminants que podem trobar al territori.
 
Actualment  la  xarxa de vigilància  metropolitana està  conformada per  35 estacions amb 23 punts de 
mesura NO2, 32 de PM10, 14 de PM2,5 i 14 d’O3. I pel 2021 no es preveuen noves estacions a nivell 

metropolità per 2021, excepte un estació més de mesurament dels contaminants anteriors a Barcelona 
(Av Meridiana).
 
Les estacions de la XVPCA situades a l’àmbit metropolità presenten unes carències importants en el 
control i la representativitat de diversos contaminants en alguns dels municipis metropolitans, sobretot pel  
que fa a detecció de PM2,5 i d’O3, i més concretament:
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 NO2  Sant Adrià del Besós, Santa Coloma de Gramenet, Cornellà de Llobregat, Esplugues de 

Llobregat,  Sant  Just  Desvern,  Ripollet,  Sant  Joan Despí,  Cerdanyola  del  Vallès,  Sant  Boi  de 
Llobregat, Castelldefels, Montgat, Sant Feliu de Llobregat

 PM10 Sant Boi de Llobregat i Cerdanyola del Vallès. 
 
Davant  la  situació  acumulada  pels  darrers  anys,  i  atesos  els  continus  episodis  de  contaminació 
atmosfèrica  que  afecten  l’àmbit  metropolità,  creiem que cal  ser  exigents  amb  el  compliment  de  les 
competències i potestats de cada administració, i considerem que l’AMB hauria de liderar la vigilància, la 
prevenció i  la  millora de la contaminació atmosfèrica en tot  l’àmbit  metropolità,  de la ma de tots els  
ajuntaments.
 
Per tot això es proposa que el ple municipal ACORDI:
 
Primer.- Que l’ajuntament de Badia del Vallès assumeix com a propi el compromís i insta a la Generalitat 
de Catalunya, a la Diputació de Barcelona, a l’Àrea Metropolitana de Barcelona, i a la resta de municipis 
metropolitans a col·laborar per a:
 

 Elaborar i  aplicar el Pla Qualitat de l’Aire de l’Àrea Metropolitana de Barcelona 2021-2026 pel 
seguiment  de  les  àrees  estratègiques  i  el  desenvolupament  de  les  accions  en  el  territori  
metropolità la vigilància, prevenció i millora de la contaminació atmosfèrica a l’AMB. 

 Elaborar  durant  l’any  2021 un  informe  de  la  situació  actual  de  les  estacions  de  la  XVPCA, 
avaluant la tipologia dels contaminants químics i biològics que es necessari controlar, així com de 
les necessitats reals de vigilància i prevenció de la contaminació atmosfèrica a l’àmbit metropolità 
per tal d’endegar seguidament i amb urgència les actuacions necessàries per assolir que a tot el  
territori metropolità es compleixi la legislació ambiental europea en relació a la qualitat de l’aire. 

 Aprovar  els  convenis  de  col·laboració  interadministratiu  necessaris  entre  la  Generalitat  de 
Catalunya, la Diputació de Barcelona i els Ajuntaments amb l’AMB per a la coordinació i millora de 
la contaminació atmosfèrica.

 Millorar la transparència de les dades i l’evolució de la contaminació atmosfèrica, tan al web de 
l’AMB, com als webs de cada Ajuntament metropolità per a publicar l’estat de la contaminació en 
els moments d’episodis importants, així com també anualment.

 
Segon.- Comunicar aquesta moció al Departament de Medi Ambient de la Generalitat de Catalunya, a la 
Diputació de Barcelona, a l’àrea d’Ecologia de l’AMB, a la resta d’ajuntaments metropolitans, al Parlament 
de Catalunya, així com a tots els grups polítics representats al Parlament de Catalunya, la Diputació de  
Barcelona i l’AMB. 

 

Per elaborar una llei de millora urbana, social i ambiental de barris i viles (Nova Llei de barris) 
(Expedient 1215/2021)

Favorable Tipus de votació: Ordinària
A favor: 16, En contra: 0, Abstencions: 1, 
Absents: 0

El Secretari llegeix l’acord.

Seguidament, la senyora alcaldessa dóna la paraula a la senyora Nerea García, qui diu: «Moltes 
gràcies senyora alcaldessa. Totes fem Badia hem presentat aquesta moció per demanar al nou 
Govern de la Generalitat, que recuperi i actualitzi l’antiga llei de barris que va estar activa fins a 
2010  i  que  va  significar  importants  inversions  a  barris  especialment  necessitats  de  tota 
Catalunya. Aquestes inversions van ajudar a la millora de la qualitat de vida en aquests barris i 
és una experiència que cal mantenir. Tot i que comunitats com Badia del Vallès no van poder 
entrar en aquesta llei per no tenir barris, ara demanem que es puguin incorporar poblacions com 
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la nostra, en les que calen inversions i noves ajudes que permetin la rehabilitació d’edificis i 
projectes de reordenació urbana que permetin unes poblacions i barris més amables amb el 
medi ambient i amb les persones que hi viuen. És una realitat que a Catalunya tenim barris, 
vil·les i comunitats on viuen els sectors populars amb serioses carències que s’arrosseguen de 
processos urbanitzadors del passat. Construccions de mala qualitat, urbanisme molt densificat i 
amb manca de serveis,  s’uneixen a capes socials molt castigades per les diferents crisis. A 
Badia, a més, es suma la preocupació sanitària a conseqüència de la construcció d’edificis amb 
amiant i el seu deteriorament a causa dels anys que han passat des de la construcció. Tot això 
fa necessari una especial actuació per part de les administracions. Aquestes dificultats a més, 
es veuen agreujades amb la pandèmia global de la covid-19. Molts estudis demostren com la 
incidència de la malaltia té molt a veure amb les condicions de vida, la densitat, la qualitat de 
construccions  i  també  la  densitat  de  població.  Evidentment  en  aquests  barris,  vil·les  i 
comunitats, és on trobem també les rendes més baixes i una falta d’inversió en rehabilitació 
urbanística i  ecològica. Com assenyala la moció, el mapa de la renda per càpita de moltes 
ciutats del nostre país, és pràcticament idèntic al mapa de la incidència del virus. Les zones més 
empobrides de les ciutats amb més densitat i amb més atur, coincideixen gairebé exactament 
amb les zones amb més afectació de la covid-19. Per tant, és necessària una nova llei de barris 
i polítiques amb aquest esperit equilibrador. Creiem que és imprescindible per la reconstrucció 
social que Catalunya necessita després de la pandèmia. Com ja hem assenyalat en la nostra 
realitat  a  Badia  seria  molt  necessària  una  llei  com  aquesta,  que  ens  permetria  fer  noves 
inversions per a millorar l’entorn. Volem agrair les aportacions i el suport del Partit Socialista, 
així  com el suport  del grup de Ciutadans. Esperem que també Esquerra Republicana pugui 
veure les oportunitats que aquesta moció presenta per al nostre municipi, doncs governi qui 
governi, per nosaltres aquesta llei és imprescindible. Moltes gràcies».

Tot seguit, la senyora alcaldessa dóna la paraula a la senyora Amalia Frutos, qui diu: «Gracias 
señora alcaldesa. Desde Ciudadanos no podíamos hacer otra cosa que apoyar la moción, sobre 
todo porque habla de amianto. Tenemos claro cuál es el papel de todos aquí y más hablando de 
amianto. Es verdad que en varias reuniones que se ha ido a Barcelona, se ha dicho que Badia 
no  podía  optar  a  un plan de barrios,  a  los  antiguos  planes  de barrios,  porque  éramos  un 
municipio y no teníamos un barrio peor que otro. No, somos un municipio, pues tendrán que 
buscar una ley. Muy bien la moción buscando algo específico para Badia. Si no nos podemos 
adaptar a un plan de barrios pues nos podremos adaptar a cualquiera, pero tenemos que hacer 
algo. Tenemos claro que si no podemos rehabilitar los edificios, acabarán mal, bueno, ya están 
mal. Todos los vecinos sabemos más o menos cómo están los edificios, vemos las redes verdes 
que quedan muy bonitas y no son para las palomas. Apoyaremos todo lo que sea en beneficio 
para los vecinos, Ciudadanos estará ahí apoyando, faltaría más. Nada, dar las gracias por la 
moción y votaremos a favor”.

La senyora alcaldessa dóna la paraula al  senyor Roberto Castillo,  qui diu:  “Muchas gracias 
señora  alcaldesa.  Evidentemente  cualquier  acción,  iniciativa,  proyecto  o  ley  que  ayude  a 
mejorar todo nuestro entorno, o nuestra ciudad, estaremos siempre a favor. Y no tiene mucho 
sentido plantearla ahora, sobre todo porque no tenemos a un gobierno para poder debatir la ley 
como se merece y cuando todavía se está en plenas negociaciones. Haría falta esperar a que 
haya un nuevo gobierno y presionar todo lo que haga falta una vez que (……..) el Govern de la 
Generalitat, para conseguir una ley que mejore nuestros barrios y comunidades, como se acaba 
de presentar. Y puesto que desde Esquerra apostamos por un gobierno amplio, cuando haya 
gobierno,  puesto  que  no  sabemos  quién  formará  parte,  animamos  a  todos  a  trabajar 
conjuntamente para conseguir objetivos y tirar adelante medidas concretas como esta ley de 
barrios y comunidades para nuestra ciudad. Por estos motivos, en esta ocasión me tengo que 
abstener. Eso es todo. Gracias”.
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La  senyora  alcaldessa  diu:  “Jo  defensaré  la  postura  del  govern,  perquè  entenem  que  per 
nosaltres  és  un  tema estratègic,  cabdal  i  és  un  tema d’institució.  Celebrem la  presentació 
d’aquesta moció per part de TFB i agraïm que ens hagin acceptat les nostres incorporacions. 
Bueno, para nosotros el tema de la ley de barrios es un tema vertebrador, es un tema que 
nosotros llevábamos en el programa electoral de las autonómicas y es un tema que a mi me es 
irrelevante quién esté en el Govern de la Generalitat, que creo que sale a la venta para Sant 
Jordi,  como el Premio Planeta, me es irrelevante quién esté al  capdavant  del Govern de la 
Generalitat, es más, diría yo que cualquiera de las personas que estamos aquí, a no ser que 
discrepemos con nuestros partidos políticos que nos representan a nivel supramunicipal, que a 
veces pasa, y a veces tenemos un tipo de contradicciones todos los que formamos parte de 
acciones políticas, cuando uno tiene muy claro que apuesta políticamente por un tema, lo dice 
en cualquier foro, esté en el gobierno, no esté en el gobierno, y sobre todo si tiene intención, un 
partido que tiene intención y que además se ha presentado a presidir la Generalitat de Cataluña 
debería ser valiente a la hora de decidir si apuesta o no por una nueva ley de barrios y lo podría 
haber planteado en su pacto y en su acuerdo de gobierno, si realmente tiene voluntad política, 
por tanto, se lo comentaba antes después de la Junta de Portavoces al portavoz de Esquerra, ni 
lo entiendo ni lo comparto, no me queda otra que respetarlo, porque obviamente es legítimo que 
cada opción política defienda o manifieste lo que quiera en el pleno municipal, pero para mi es 
una excusa, es una excusa, no querer apoyar esta propuesta es porque no se tiene voluntad 
política o porque no se cree en esta herramienta. Me entristece porque es una herramienta que 
forma parte del tripartito en el que su partido estuvo en el Govern de la Generalitat. Nosotros 
estamos aquí, primero para manifestar que apostamos de manera firme por un nuevo plan de 
barrios  y  comunidades,  sostenibles,  cohesionados  y  saludables,  también  para  denunciar  el 
abandono del Govern de la Generalitat a nuestros barrios y nuestras comunidades desde hace 
muchos años, para decir que apostem per aquesta llei de barris i comunitats porque plantea la 
regeneración urbana integral, vertebradora, inclusiva, innovadora que nosotros hemos trabajado 
como ciudad en nuestro  Imagina Badia, que tenga un verdadero impacto social, una ley que 
apueste  por  las  comunidades  como  motores  de  transformación.  Para  nosotros  era  muy 
importante incorporar la palabra comunidad, no solamente para no sentirnos excluidos de esta 
ley, que en su momento sí que nos pasó, si no porque realmente las comunidades son donde 
pasan cosas, es realmente la principal palanca de transformación, porque pone a las personas 
en el centro y permite también incorporar a ciudades como la nuestra, que es una ciudad sin 
barrios.  Para  Badia  es  fundamental  esta  ley,  porque una ciudad como la  nuestra refleja  la 
importancia  de  recuperar  instrumentos  como  éste  que  son  una  potente  herramienta  de 
transformación de áreas urbanas degradadas y con importantes deficiencias desde un punto de 
vista urbanístico. Creemos que es una herramienta potente porque lo fue, es una herramienta 
que supuso la transformación de muchos barrios de muchas ciudades en muchos entornos de 
Cataluña, se invirtieron más de 1.300 millones de euros en inversiones en barrios. También no 
sólo porque supuso una revolución urbanística, si no también porque en su momento supuso 
también supresión de barreras arquitectónicas, rehabilitación de edificios, también fue la puerta 
de entrada a actuaciones como el programa “treball als barris”,  o “salut als barris”,  que fueron 
programas  que  además  tenían  un  componente  social  muy  importante  y  que  tuvieron  un 
importante  impacto  en  determinados  barrios  y  ciudades,  porque  mejoró  las  condiciones 
socioeconómicas de la ciudadanía que allí vivía y de su calidad de vida. Desgraciadamente, el 
retorno a la Generalitat de Convergència y Esquerra, sí es un dato, després de Junts pel si amb 
coalició  també amb Esquerra,  finalment  Junts  x  cat  i  republicans,  les  reedicions  que s’han 
produït ha representat l’aturada d’aquesta llei, no s’ha invertit  mai més en la rehabilitació de 
barris i ciutats,  y nuestra ciudad es un ejemplo. Y la Generalitat nos ha olvidado, ha olvidado 
Badia,  pero  también  ha  olvidado  otros  municipios  y  áreas  que  bueno,  lo  comentaban  las 
compañeras  y  los  compañeros,  que  durante  estos  años  hemos  padecido  muchísimos 
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problemas, somos áreas castigadas por el paro, por la precariedad laboral, por los recortes en 
sanidad y en educación, por las ejecuciones hipotecarias, que igual que digo una cosa digo la 
otra, sí que agradecemos, desde aquí y públicamente lo digo, igual que critico la inacción del 
Govern de la Generalitat,  quiero poner en valor, que es verdad que la Agencia Catalana de 
l’Habitatge ha invertido en Badia en la recuperación, en la compra de viviendas que estaban 
afectadas por ejecuciones hipotecarias y que ahora se les acababan los alquileres,  y yo lo 
quiero  poner  en  valor,  igual  que  digo  una  cosa  digo  otra,  bueno,  donde  tenemos  pisos 
deteriorados, donde tenemos un alto grado de envejecimiento de la población, donde nuestro 
parque de viviendas está lleno de amianto poniendo en peligro la salud de todos y de todas. 
Bueno, queremos volver a recordar a quien no nos recuerda, que estamos aquí,  queremos 
volver a recordar a quien no nos recuerda que quien olvida sus barrios, olvida sus orígenes, y 
quien olvida los barrios, olvida a la ciudadanía, y quien olvida a la ciudadanía, vuelvo a decir lo 
mismo, no puede decir que quiere Cataluña. Nosaltres, perque estimem Catalunya volem posar 
el focus en les transformacions socials que necessita, volem posar el focus als barris, a les 
comunitats, perquè son l’entorn natural de les transformacions bàsiques de la proximitat vital de 
la ciutadania i per tant per nosaltres era molt important i volem agrair a TFB incorporar nuestras 
aportaciones, el tema de comunidades era muy importante, pero también poder poner en valor, 
porque esta  ley  es  una herramienta para  poder  recuperar  objetivos  sociales,  no solamente 
desde una perspectiva de transformación urbana, si no también desde la perspectiva de poder 
intensificar  políticas  de convivencia,  políticas  de inserción laboral,  de salud comunitaria,  de 
educación de adultos, como supuso la ley de barrios, también para incorporar el objetivo de la 
retirada del amianto, para nosotros como ciudad es estratégico y fundamental, y también poner 
encima de la  mesa conseguir  espacios públicos  de calidad y accesibles.  En resumen,  que 
volem recuperar la llei de barris i comunitats, que torni a posar les persones al centre establint 
un model d’intervenció que posi les comunitats com a motor de transformació, perquè és una 
eina molt potent de transformació econòmica i social, perquè per Badia és urgent invertir en 
l’espai  públic  i  en  els  habitatges,  perquè  per  Badia  és  urgent  millorar  la  salud  individual  i 
col·lectiva de les persones amb la retirada de l’amiant,  perquè impacta en el  medi ambient, 
perquè  millora  l’eficiència  energètica  al  parc  d’habitatges  i  això  millora  el  medi  ambient, 
parlàvem abans de què era necessari millorar la qualitat de l’aire, també reduir las emisiones de 
CO2 del parque de viviendas, es mejorar la calidad del aire i perquè el sector de la rehabilitació 
pot generar llocs de treball i oportunitats per la nostra ciutat. Per tot això nosaltres ens hem 
sumat a la iniciativa de Totes fem Badia de posar aquest tema a la nostra agenda política i 
interpel·lar al Govern de la Generalitat, el que surti, ens és igual, perquè una de les primeres 
mesures  que  prengui,  quan  arribi  a  Palau,  sigui  impulsar  no  només  l’aprovació  d’aquest 
instrument  legal,  que  això  li  correspon  al  Parlament,  si  no  executar-lo  i  posar  recursos 
ecònòmics per poder desenvolupar-lo».

La senyora alcaldessa dóna la paraula al  senyor Roberto Castillo,  qui diu:  «Gracias señora 
alcaldesa.  Soy  consciente  de  la  importancia  de  esta  ley,  de  la  importancia  de  las 
argumentaciones expuestas por usted, pero desde el 2010 han pasado unos pocos años, en los 
cuales se podría haber trabajado y debatido esta iniciativa en la Generalitat de Cataluña como 
se debe. Estoy de acuerdo en que hace falta un plan potente para mejorar y dignificar nuestra 
ciudad, pero cuando haya un gobierno con el cual se pueda debatir y desarrollar esta ley, algo 
que de momento, no ocurre. Solicitar una ley que no sabemos qué recorrido puede tener, ahora 
mismo,  lo  considero  erróneo.  Eso  no  significa  que  no  me sume a  sus  propuestas,  a  sus 
argumentaciones, porque usted sabe perfectamente que yo llegué como usted y como el resto 
de  la  oposición,  a  donde  haga  falta  para  conseguir  objetivos  positivos  para  esta  ciudad. 
Simplemente me abstengo porque no sabemos qué posibilidades puede haber. Ya está. Muchas 
gracias”.
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S’aprova amb 16 vots a favor (10 PSC, 4 TFB i 2 C’s) i 1 abstenció (ERC), el següent acord:

Els barris i viles on viuen el sectors populars del nostre país, son, en molts casos, herència de processos  
d’urbanització  expansius,  uniformadors,  d’alta  densitat  i  baixa  qualitat  de  la  construcció  i  es  veuen 
inevitablement afectats; d’una part, pels impactes de la crisis econòmica i social de la darrera dècada, 
amb greu incidència de l'atur, de la precarietat, de les baixes pensions, dels desnonaments, i d’altra part, 
per l’emergència climàtica, la crisis sanitària, la dificultat d’accés a subministraments bàsics com l’aigua i  
l’energia elèctrica, el deteriorament dels espais públics i la insuficiència d’equipaments públics i de serveis 
de promoció personal i econòmica.
 

És indiscutible que la Llei 2/2004, de 4 de juny, de millora de barris, àrees urbanes i viles que requereixen 
una atenció especial continua sent una referència normativa. Aquesta llei tenia per objecte promoure la 
rehabilitació integral de barris i viles per evitar-ne la degradació, millorar les condicions de les persones 
residents en aquestes àrees, i afavorir la cohesió social. Per aconseguir-ho, la llei estableix la creació d’un 
fons  econòmic  a  disposició  dels  ajuntaments  que  presentaven  projectes  d’intervenció  integral  amb 
l’objectiu de la millora urbanística, social i econòmica dels barris. El pla de barris va dur a terme 143  
actuacions amb un pressupost de quasi 1.330 milions d’euros, fins a la seva interrupció el 2010.
 

16 anys després de l’aprovació d’una normativa innovadora, inclusiva i sensible amb les classes populars 
dels nostres barris, es torna a imposar la necessitat de rehabilitar i millorar la qualitat de vida dels veïns i  
veïnes. 
 

A la visió tradicional que els fenòmens d’exclusió citats estarien especialment vinculats a barris i zones 
densament poblades de les ciutats grans i mitjanes, en entorns econòmics industrials i de serveis, en els  
darrers anys s’hi  ha vingut  a afegir  la constatació que aquestes problemàtiques afecten també a les 
poblacions de la Catalunya interior, ja sigui en entorns rurals ja sigui en ciutats i viles d’antiga tradició  
manufacturera –colònies industrials.- d’agroindústria o de centre de serveis –capitals comarcals o nuclis 
que articulaven i donaven serveis de tota mena a un conjunt de pobles i viles del seu entorn-, que en les 
darreres dècades han vist minvar o simplement desaparèixer sectors productius, amb la conseqüència 
inevitable del despoblament – l’emigració de població jove i en edat laboral- envelliment de la població, 
degradació del parc d’habitatges tradicionals o de grups d’habitatges de mala qualitat, deficiència dels 
serveis bàsics i infraestructures.
 

Es confirma que les desigualtats socials i la degradació urbanes i territorials van íntimament associades i  
es retroalimenten,  i  que es donen tant  en les zones metropolitanes i en grans conurbacions o grans 
ciutats, com a les petites ciutats i viles de les zones rurals i de muntanya.
 

La  crisi  sanitària  generada  per  la  pandèmia  de  la  COVID 19  ha  posat  més en  evidència  aquestes  
desigualtats. Als barris vulnerables hi ha major densitat, més proximitat física, els habitatges són més 
petits, tenen menys ventilació i no disposen d’espais públics de qualitat. El mapa de la renda per càpita de 
moltes ciutats del nostre país és pràcticament idèntic al mapa de la incidència del virus. Les zones més 
empobrides de les ciutats, amb més densitat i amb més atur coincideixen gairebé exactament amb les 
zones amb més afectació de la Covid-19.
 

La crisi climàtica ens ha demostrat, una vegada més, que els sectors socials més vulnerables reben un  
impacte negatiu major i els seus efectes son majors. Els barris i viles amb edificacions i infraestructures  
de  major  antiguitat,  obsoletes,  pateixen  en  major  mesura  totes  les  conseqüències  de  l’emergència 
climàtica:  les condicions d’habitabilitat  i  accessibilitat  són manifestament insatisfactòries,  fa més calor 
durant les onades de calor i requereix major esforç per escalfar-les durant les onades de fred, estan més 
exposats a les conseqüències de la pobresa energètica, els afecten més les pluges i l’efecte illa de calor,  
disposen de menys espais verds per habitant i és el primer lloc on desapareix el comerç de proximitat i les 
feines associades. 
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En aquesta conjuntura és urgent un canvi de paradigma que es fonamenti en l’urbanisme ecològic, en la  
rehabilitació residencial i  en la renovació urbana i rural. Els barris i viles amb baix nivell  de renda no 
poden quedar fora de la transició ecològica. Aquest procés de transformació econòmica i ambiental ha de  
ser socialment just, amb unes polítiques públiques perquè els barris i viles més empobrits participin de la  
gran transformació que suposa el repte de la crisi climàtica.
 

La rehabilitació no ha de quedar en una simple recuperació arquitectònica, sinó que ha d’ubicar-se en 
l'ordre  físic,  amb la  recuperació  arquitectònica  exterior  i  interior  dels  edificis  i  amb la  reurbanització 
general dels barris i comunitats ja que són l’entorn natural de les transformacions bàsiques de proximitat  
vital de la ciutadania; en l'ordre funcional, dotant-los de vida econòmica, en la mesura del possible, i en 
l'ordre social,  potenciant  el sentiment de pertinença al  lloc, de vida quotidiana, de veïnatge,  intentant 
evitar els processos de gentrificació que es podrien donar mitjançant l'expulsió per raons econòmiques 
dels habitants actuals d'aquests espais. 
 

La política de transició ecològica urbana és una peça clau del projecte de Green New Deal per Catalunya 
i un dels projectes fonamentals de la reconstrucció econòmica. Un projecte que respon als criteris de 
cohesió  social,  creació  d’ocupació  i  transició  ecològica  del  Fons  de  recuperació  europeu 
NextGenerationEU.
 

La importància de les actuacions ecourbanístiques de rehabilitació amb un gran valor contracíclic  en 
l’economia local, han de permetre fixar les persones residents als barris, atreure població més jove i una  
major  barreja  social  consolidar  iniciatives comunitàries i  de solidaritat  veïnal  i  millorar  les condicions 
mediambientals, educatives i de salut de la ciutat.
 

Els fenòmens que tenen com a comú denominador la concentració en barris, zones o viles molt concretes 
de  problemes  d’ordre  social  i  econòmic,  amb  la  insuficiència  dels  serveis  públics  i  la  manca 
d’infraestructures, requereixen polítiques i accions públiques innovadores, transversals i coordinades, tant 
d’acció i inversió públiques directes, com de foment i suport als particulars i a la iniciativa privada, que 
integrin accions en el teixit social i econòmic i en el teixit territorial i urbà. I això s’ha de fer de forma 
planificada, acordada i participativa amb els agents que actuen sobre els àmbits afectats: autoritats locals, 
representants  del  teixit  social  i  econòmic,  entitats  culturals,  del  tercer  sector,  entitats  ecologistes,  
associacions de veïns i veines i comunitats de propietaris.
 

Una llei  que posi  en el  centre  a  les persones,  que estableixi  un model  d’intervenció  que posi  a les  
comunitats com a motor de tranformació.
 

En definitiva, unes noves polítiques públiques urbanes i rurals que han de ser secundades per una nova 
legislació a Catalunya i un fons econòmic que permeti desenvolupar-les.
 

Badia del Vallès és una ciutat que té important mancances urbanístiques i socials. L’alt grau d’envelliment 
de la població, la antiguitat i ineficiencia energètica dels nostres habitatges, agreujat en situacions de  
pobresa, la manca d’accesibilitat i sobre tot el més preocupant, la presencia d’amiant al 100% del nostre 
parc d’habitatges, impacta de manera molt preocupant a la qualitat de vida dels seus habitants i a la salut  
individual i col.lectiva.
 

A Badia  comptem amb els  projectes  estratègics  que  poden tranformar  la  nostra  ciutat,  projectes  de 
regeneració urbana integral, vetebradora, inclusiva i innovadora amb un veritable impacte social, però no 
podem anar més enllà per la manca de compromís pressupostari de la Generalitat de Catalunya. Per tant,  
l’aprovació d’una llei de Barris, comunitats i Viles esdevè més necessari que mai.
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Per aquests motius, el Grup Municipal de Totes fem Badia proposa al ple l’adopció dels següents 
 

 
 

ACORDS
 

 
 
PRIMER.-  Instar  el  nou  govern  de  la  Generalitat  a  l’elaboració  una  Llei  de  millora  urbana,  social  i  
ambiental de barris, comunitats i viles (nova llei de barris) com a primer projecte de la pròxima legislatura.  
Una llei que:

 

 Recuperi  els  objectius  socials  de  la  Llei  de  barris,  per  transformar  físicament  els  barris  i  
comunitats  de  les  nostres  ciutats  i  pobles,  i  així  intensificar  les  polítiques  de  convivència, 
d’inserció laboral, salut comunitària, educació d’adults, etc. que afavoreixin la cohesió social als 
barris. 

 Una llei  per a la  rehabilitació i  l’eficiència  energètica d’habitatges.  El  dret  a  l’habitatge no és 
només un  dret  individual,  sinó  que  és  a  més  un  dret  social  col·lectiu  que  repercuteix  en  el  
benestar públic. Cal garantir un habitatge digne, assequible i sostenible, i lliure d’amiant, en un 
entorn comunitari que atorgui seguretat i confiança, i contribueixi a l’arrelament. L’ampliació de les 
polítiques  de  rehabilitació,  l’adequació  d’entorns,  la  lluita  contra  la  segregació  urbana  i  la 
dignificació  dels  barris  i  ciutats  són també instruments necessaris  per  a la  cohesió  social,  la 
convivència i la igualtat d’oportunitats. 

 Per aconseguir espais públics de qualitat i accessibles i bons equipaments. Volem convertir els 
barris,  les comunitats en l’eix vertebrador de les nostres polítiques per garantir  la igualtat i  la 
cohesió. 

SEGON.-  Acompanyar  aquesta  llei  d’un  Fons  de  recuperació  social,  urbana  i  ambiental  de  barris, 
comunitats i viles de Catalunya nodrit amb recursos del govern de la Unió Europea, de l’Estat i del govern  
de  la  Generalitat,  per  la  posada en  marxa  urgent  d’un  pla  d’inversió  local  per  actuacions  integrals,  
prioritzant les àrees més degradades i amb presència d’amiant com Badia del Vallès.

 
TERCER.- Comunicar aquests acords al Ministeri de Transició Energètica i Repte Demogràfic, al Ministeri 
de Transports, Mobilitat i Nova Agenda Urbana, al Departament de la Presidència, al Departament de 
Territori  i Sostenibilitat, al Departament de Treball, Afers Socials i Famílies, a la Presidència de l’Àrea 
Metropolitana de Barcelona, als grups polítics del Parlament Europeu, Congrés i Senat i Parlament de 
Catalunya i les entitats municipalistes de Catalunya.

 

MOCIÓ TFB: Per exigir seguretat als centres educatius (Expedient 1216/2021)

Favorable Tipus de votació: Unanimitat

El Secretari llegeix l’acord.

A continuació la senyora alcaldessa dóna la paraula a la senyora Ana Luque, qui diu: «Moltes 
gràcies senyora alcaldessa. S’ha pogut evidenciar empíricament que la malaltia vírica, el covid-
19,  es transmet per l’aire, ja que a partir  d’una carta oberta de 240científics de 32 països 
dirigida a l’OMS, indicava que el covid-19 es transmet per aerosol en espais tancats. L’OMS va 
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admetre que si no s’usa la protecció adequada, el nou coronavirus es contagia per l’aire. La 
(.......) dels aerosols com a mòduls de contagi obliga a adoptar mesures concretes en relació 
amb la ventilació dels espais tancats, per evitar l’alta concentració de virus en suspensió i el  
contagi. Mesures que han d’anar més enllà de l’obertura de finestres, que és el que estàvem 
fent fins ara, tenint en compte que per el confort tèrmic, cal respectar la temperatura mínima 
que regulen les disposicions mínimes de seguretat i salut en llocs de treball, i altres condicions 
de salut, així com cal considerar les temperatures fredes que tenim a la tardor i a l’hivern de la  
pràctica totalitat  del nostre territori.  Prenent com a referència la guia per a la ventilació en 
aules, s’extrapola que la necessitat de renovació de l’aire per la dimensió i l’ocupació de les 
nostres aules, amb sobre ràtios moltes vegades, necessita d’una renovació de 15 vegades per 
hora. El càlcul necessari d’aire fresc per persona, per tenir una bona ventilació i prevenir el 
contagi a les escoles, podria resoldre’s amb la ventilació mecànica. Aquesta fórmula ofereix, 
entre altres, els següents avantatges: la seva adequació amb independència de les variacions 
atmosfèriques; l’economia en el cost de la instal·lació, atenent a la seva rendibilitat tèrmica; 
ventilació permanent amb cabals necessaris de l’ordre que es vulgui; expulsió controlada de 
l’aire  viciat  i  facilitat  de  muntatge  i  d’inspecció.  Per  això,  juntament  amb  sindicats  de 
l’ensenyament i buscant que tots i totes la mateixa seguretat als nostres centres educatius, 
pensem que és una bona manera d’oferir  aquesta seguretat.  Està en joc la salut i  la vida 
d’infants, joves i adults, que formen part de l’alumnat de tots els treballadors i treballadores 
dels centres docents, dels familiars i de tota la societat en el seu conjunt. Moltes gràcies».

La senyora alcaldessa dóna la paraula al senyor Antonio Rodríguez, qui diu: «Gracias señora 
alcaldesa. Antes de nada, me gustaría iniciar esta intervención agradeciendo a la comunidad 
educativa, sobre todo al profesorado, el trabajo que están haciendo con los niños y las niñas 
de Badia desde septiembre. Han conseguido lograr un gran reto. Se ha podido demostrar que 
el trabajo que se está haciendo en el interior y exterior del aula, el virus no propaga. Son un 
ejemplo  para  muchos  sectores.  Desde  el  grupo  municipal  socialista,  daremos  apoyo  a  la 
moción porque entendemos que la educación y la calidad de enseñanza en nuestros centros, 
es una prioridad absoluta para nuestra ciudad. Lo primero de todo, queremos recordar que 
depende del Departamento de Educación todo el tema de inversiones, como serían éstas, ya 
que el ayuntamiento sólo se encarga del mantenimiento, la limpieza y el pago de suministros y 
los conserjes.  Empecemos por los puntos que pertenecen al  Departamento de Educación. 
Dentro de las medidas de los expertos recomiendan adoptar y aparte de que ya todos los 
conocemos, las distancias, el lavado de manos y las mascarillas, rigen otros que no han tenido 
tanta relevancia ni promoción pública, pero que se consideran imprescindibles para los lugares 
cerrados.  Los  datos  de  los  últimos  meses  aportados  por  el  Departamento  de  Educación, 
hablan de que 3 de cada 4 clases con positivo en las escuelas catalanas, no provocan ningún 
caso positivo, pero que en un 25% restante, con un caso positivo ha llegado a infectar hasta a 
14  personas,  y  en  algunos  casos,  incluyendo  profesores.  Por  suerte,  muchos  de  estos 
docentes  ya se  encuentran  vacunados.  En  estos  momentos,  hay  un  estudio  que  se  está 
realizando en el Hospital Valle Hebrón, para esclarecer qué factores han influido para obtener 
resultados tan dispares. Una de las hipótesis que se están planteando, es la ventilación de 
esas aulas, que son clave para dar respuesta a estos contagios masivos. Debemos exigir al 
Departamento de Educación, la elaboración de un estudio para conocer las necesidades de 
renovación de  aire  de  todas las  escuelas  del  municipio  e  implantar,  en  caso de  que sea 
necesario, sistemas de ventilación mecánicas, purificadores con filtro HEPA y medidores de 
CO2 en las aulas según la normativa vigente. Quisiéramos también reclamar al Departamento 
de Educación de la Generalitat la dotación de EPIS respiratorios suficientes para el conjunto de 
trabajadores y trabajadoras de los centros educativos. Por nuestra parte, facilitaremos el uso 
del  espacio  alternativo  cuando  sea  necesario  y  se  promuevan  actividades  en  el  exterior, 
siempre  atendiendo  las  opiniones  de  la  comunidad  educativa.  En  este  sentido  queremos 
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manifestar y celebrar el compromiso sobre las inversiones que en las últimas semanas nos ha 
comunicado el Departamento de Educación. Queremos que ese trabajo y colaboración entre 
administraciones,  no  se  detenga.  Aprovecho  para  comentaros  que  desde  el  ayuntamiento 
continuaremos trabajando con los centros educativos y conjuntamente con la dirección de los 
colegios  y  queremos recordar  que al  principio  del  curso se hicieron las  intervenciones de 
mejora de acceso a los centros de La Sardana y La Jota. Al inicio del curso se instalaron 
nuevas puertas y unas rampas con un valor de 15.270,00 €. La instalación de mosquiteras en 
las ventanas de las plantas bajas de los centros educativos, con un valor de 12.400,00 € y las 
horas  de  limpieza  se  han  incrementado  en  15  horas  semanales,  con  un  incremento  de 
12.302,00  €  al  año.  Además,  estas  inversiones  comentadas,  queremos  agradecer 
expresamente a la Diputación de Barcelona el fondo económico dentro del plan de choque, 
equipamientos  responsables  2030.  De  igual  forma,  durante  los  próximos  meses 
consensuaremos con la comunidad educativa las intervenciones que este fondo nos facilita. 
Finalmente, queremos recalcar que la importancia de la colaboración entre administraciones, 
es muy importante, pero no debemos olvidar y debemos reclamar que existen grandes atrasos 
en inversión por parte del Departamento de Educación en Badia. Muchas gracias”.

S’aprova per unanimitat, el següent acord:

Atès que és una evidència empírica que la malaltia vírica COVID-19 es transmet per l'aire. A 
conseqüència d'una carta oberta de 239 científics de 32 països dirigida a l'OMS, on indicaven que 
el covid-19 es transmetia per aerosols en espais tancats, l'OMS va admetre, que si no s'usa la 
protecció adequada, el nou coronavirus es contagia per l’aire.

 

La consideració dels aerosols com a modus de contagi obliga a adoptar mesures concretes en 
relació amb ventilació dels espais tancats per evitar l’alta concentració de virus en suspensió i el  
contagi, mesures que han d’anar més enllà de l’obertura de finestres, tenint en compte que per al 
confort  tèrmic cal  respectar la temperatura mínima del Reial  Decret  485/1997 que regula les 
disposicions mínimes de seguretat i salut als llocs de treball, i altres condicions de salut, així com 
cal considerar les temperatures fredes a la tardor i hivern de la pràctica totalitat del nostre territori.

 

Prenent  com  a  referència  la  “Guia  per  a  la  ventilació  en  aules”  de  l’Institut  de  Diagnòstic 
Ambiental i Estudis de l’Aigua, IDAEA-CSIC Mesura d’octubre 2020, que es basa en la Guia de la 
Universitat  de  Harvard,  i  extrapolant  les  necessitats  de  renovació  de  l’aire  a  la  dimensió  i  
ocupació de les nostres aules (amb sobreràtios en molts dels casos) cal una renovació de 15 
vegades per hora.

 

CÀLCUL D'AIRE FRESC NECESSARI PER PERSONA, als centres educatius s'indica un cabdal 
de 50m3/h per  persona.  El  volum de les  aules dels  centres  educatius  es  calcula  (longitud x 
amplada x alçada) i generalment és d'uns 100m3. Per conèixer el cabdal (Q) que cal aportar a un 
aula amb 30 persones d'ocupació, només cal multiplicar el nombre de persones per el cabdal 
necessari. Q= 50m3/h · 30persones = 1.500m3/h. Necessitarem per tant, una ventilació natural o 
mecànica que aporti un cabdal (Q) de com a minin de 1500m3/h a les aules. Que per aules de 
100m3 equival a taxa de renovació d'aire: Rh= Q/V Rh= 1500m3/h / 100m3= 15 R/h

 

Atès que la ventilació mecànica ofereix entre altres els següents avantatges: la seva adequació 
amb independència de les variacions atmosfèriques, economia en el cost de la instal·lació atenent  
a la seva rendibilitat tèrmica, ventilació permanent amb cabals necessaris de l'ordre que es vulgui, 
expulsió controlada de l'aire viciat i facilitat de muntatge i inspecció.

 

Considerant l’exposat anteriorment demanem al ple de l'ajuntament que protegeixi la salut de les 
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persones dels centres educatius. Està en joc la salut i la vida d’infants, joves i d’adults que formen 
part de l’alumnat, de tots els treballadors i treballadores dels centres docents, dels familiars i de  
tota la societat en el seu conjunt.

 

ACORDS:

 

 Exigir la implementació de la ventilació mecànica als centres educatius.

 Facilitar l'ocupació d’espais alternatius quan sigui necessari i promoure la realització d’activitats 
a l’exterior, quan les condicions climatològiques ho permetin.

 Reclamar la dotació d'EPIs respiratoris suficients per al conjunt de treballadors i treballadores 
dels centres educatius

 Mantenir l'augment del pressupost de neteja i desinfecció per continuar complint amb l’ampliació 
d’hores de neteja als centres educatius. 

 

MOCIÓ TFB: Sobre el control dels preus del lloguer (Expedient 1217/2021)

No hi ha acord Motiu: Manca de quòrum

Es retira de l'ordre del dia la moció presentada pel grup municipal de TFB sobre el control de preus del 
lloguer.

 

MOCIÓ C's: Para la instalación de máquinas de reciclaje de envases con incentivo (Expedient 
1218/2021)

Desfavorable Tipus de votació: Ordinària
A favor: 2, En contra: 10, Abstencions: 5, 
Absents: 0

El Secretari llegeix l’acord.

Seguidament,  la  senyora  alcaldessa dóna la  paraula  al  senyor  Juan José Barcala,  qui  diu: 
«Muchas gracias señora alcaldesa.  La directiva  europea 2008/98 sobre  residuos,  establece 
unos porcentajes de reciclaje de residuos sólidos urbanos de un 50%. Nuestras cifras actuales 
están muy por debajo de éstas y con toda seguridad no cumpliremos con los objetivos que 
marca dicha directiva. En otros países de Europa, donde el consumidor recibe un incentivo pro 
efectuar una devolución de envase se produce un porcentaje de recuperación muy por encima 
al obtenido en nuestro país. El 14 de marzo de 2017, en Estrasburgo, el Parlamento Europeo 
adoptó  una  resolución  final  sobre  las  enmiendas  planteadas  en  las  directivas  de  la  Unión 
Europea sobre residuos, votando a favor de incrementar los porcentajes de reciclaje. Se trata de 
nuevos  pasos  para  avanzar  hacia  el  residuo  cero.  En  esta  sesión,  el  Parlamento  Europeo 
aprobó el objetivo de reciclaje de un 70% para el 2030, un porcentaje que asciende hasta el 80 
en el  caso de los residuos de envases, y a un 10% en su reutilización, metas que podrían 
alcanzarse con la implantación de sistemas como el retorno de envases. Así proponemos la 
realización de un proyecto que facilite la  recuperación de envases de la vía pública,  y que 
paralelamente conlleve otros beneficios para los ciudadanos. Se trata de una apuesta por un 
cambio  de actitudes y  de conductas  generosas de cadena de valor,  fusionando el  acto  de 
reciclar  con el  fomento de ámbitos sostenibles,  con otros beneficios económicos sociales y 
medioambientales. Proponemos el emplazamiento de máquinas de reciclaje de envases con 
incentivo, en aquellas zonas de mayor paso de la ciudad. Las máquinas de reciclaje de envases 
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con incentivo, tienen unas pantallas táctiles, que además de permitir la emisión de vídeos de 
sensibilización y/o campañas municipales, permiten al usuario, con un simple gesto, elegir entre 
todas las opciones de descuento y ahorro proporcionadas y recompensando el esfuerzo del 
ciudadano  que  recicla,  proporcionando  descuentos  y  devolución  de  pequeños  importes 
económicos  para  que  los  ciudadanos  se  involucren  y  participen  en  el  reciclaje  de  otros 
productos. En este sentido dejamos al  departamento que pueda gestionar esta compra que 
busque las máquinas más adecuadas dentro del mercado para su ubicación y su implantación. 
Muchas gracias”.

La  senyora  alcaldessa  dóna  la  paraula  a  la  senyora  Pilar  Paz,  qui  diu:  “Gracias  señora 
alcaldesa. Nosotros en esta moción nos abstendremos y entendemos que la finalidad de esta 
moción es incrementar el reciclaje en Badia, pero la implementación de este sistema, que no 
deja de ser un modelo capitalista nos genera muchas dudas. Es cierto que hay países en los 
que  hace  años  existen  todo  tipo  de  máquinas  y  que  éste  favorece  el  reciclaje,  pero  son 
máquinas que están instaladas en comercios y los propios comercios son los que la gestionan. 
No vemos factible que sea el ayuntamiento quien las gestione ni que se instalen en la calle.  
Desde nuestro punto de vista entendemos que reciclar no debe ser un esfuerzo, tal y como 
dicen en la moción, si no un acto de responsabilidad por parte de los vecinos y vecinas, para 
minimizar el impacto ambiental que generan los envases de un solo uso en el planeta. Desde 
esta institución, hay medidas que se podrían implementar como campañas de concienciación 
dirigidas a la ciudadanía y al comercio; establecer bonificaciones a los comercios que realicen 
acciones para  reducir  el  volumen de residuos;  animar  a la  ciudadanía a llevar  sus propios 
envases  para  la  compra  de  alimentos  frescos  o  productos  a  granel;  organizar  talleres  de 
preparación y reutilización para alargar  la  vida de los objetos.  Estos serían algunos de los 
ejemplos y con ellos, instamos al equipo de gobierno a buscar fórmulas para mejorar el reciclaje 
en  Badia  y  minimizar  la  utilización  de  los  envases  de  un  solo  uso.  Por  lo  expuesto 
anteriormente, nos abstendremos en esta moción. Gracias”.

La senyora alcaldessa dóna la paraula a la senyora Encarna Rodrigo, qui diu: “Gracias señora 
alcaldesa.  Bueno,  como bien  indica  el  grupo  opositor,  la  Comunidad  Europea  marcó  unos 
objetivos de recuperación y reciclado para los residuos municipales de un 55 en el 2025, un 60 
en el 2030 y 65 en el 2035. Son ambiciosos pero no alcanzables. Las políticas de reciclaje de 
envases en Europa son actualmente las más exigentes del planeta y todo parece indicar que 
con esta práctica se pretende que sea en un futuro cercano. Existe por lo tanto un nivel de 
conciencia sobre la necesidad de controlar el manejo de los desperdicios sólidos e inclusive, de 
evitar su generación. La nueva normativa de envases entró en vigor el 1-1-2019, lo que significa 
que el decreto de envases era válido sólo hasta el 31-12-2018. El objetivo de la ley es reducir el 
impacto  negativo  de  los  residuos  de  envases  en  el  medio  ambiente  y  a  aumentar 
significativamente las tasas de reciclado. El (…….) es una práctica extendida en toda Europa y 
en Estados Unidos y permite la recuperación de entre un 80 y un 90% de los envases. En 
España ha empezado a instalarse las primeras máquinas que ofrecen unos incentivos por el 
reciclaje de envases, en supermercados, tiendas, asociaciones, algunos centros educativos, y 
los resultados empiezan a verse y son positivos. Para los ciudadanos de a pie es un sistema 
simple y sencillo, sólo hace falta llevar un envase, apretar un botón y esto devuelve unos vales 
de descuento o participación en el sorteo o pueden contribuir a causas de carácter solidario 
para ayudar a las comunidades, teniendo oportunidad de donar juntos al banco de alimentos de 
Cataluña o la Cruz Roja. El dinero que se ofrece en España actualmente es un céntimo por 
envase. Hablamos de que, dependiendo del tamaño de la máquina, su precio puede oscilar 
entre 3.000 y 20.000 euros. Hablamos de un gasto muy importante, que con la suma de las 
iniciativas privadas, este gasto se minimizaría y la repercusión y el beneficio para la ciudadanía, 
podría ser importante. El día 20 de noviembre del 2020, osea no hace mucho, se publica una 
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cabecera de noticia en un diario de Barcelona en el que dice, llegan a Barcelona las primeras 
máquinas que te recompensan por  reciclar,  los contenedores  de Ecoembes estarán en las  
estaciones de FFCC de la  Generalitat  y  funcionan con una aplicación donde se acumulan  
puntos.  Dicho todo esto, y como se puede deducir de esta exposición, los agentes implicados 
son muchísimos, locales como economía, compras, comercio, territorio y extra locales, AMB, 
empresas de reciclaje. Es por ello que desde este equipo de gobierno, nos comprometemos a 
ponernos en marcha, a buscar toda la información, todos los recursos económicos, mantener 
acciones de diálogo con las empresas dedicadas a esta instalación y todo aquello que haga 
falta para implantar este formato de reciclaje en nuestro municipio. Pero como todos sabemos, 
las cosas de palacio van despacio, por eso este equipo de gobierno, no porque no estemos a 
favor de esta forma de reciclar, ni del medio ambiente, si no todo lo contrario, si no porque el 
camino se hace andando y el grupo de C’s no nos ha querido recoger la propuesta de trabajarlo 
con responsabilidad en tiempo y forma y con recursos suficientes, votaremos en contra de esta 
moción. Gracias”.

Queda rebutjada amb 2 vots a favor (C’s), 5 abstencions (4 TFB i 1 ERC) i 10 vots en contra 
(PSC), la següent moció:

Exposición de motivos 
 
La directiva europea 2008/98/CE, sobre residuos establece unos porcentajes de reciclaje de residuos 
sólidos urbanos de un 50%, nuestras cifras actuales están por debajo de estas y con toda seguridad no  
cumpliremos con los objetivos que marca dicha directiva. 
 
En  otros  países  de Europa,  donde el  consumidor  recibe  un  incentivo  pro  efectuar  la  devolución  de 
envases se produce un porcentaje de recuperación muy por encima al obtenido en nuestro país. 
 
El 14 de marzo de 2017, en Estrasburgo, el parlamento europeo adoptó una resolución final sobre las 
enmiendas planteadas en las directivas de la UE sobre residuos , votando a favor de incrementar los 
porcentajes de reciclaje . Se trata de nuevos pasos para avanzar hacia el residuo cero. 
 
En esta sesión el Parlamento Europeo, ha aprobado el objetivo del reciclaje de un 70% para 2030, un 
porcentaje que asciende hasta el 80% en el caso de los residuos de envases, y a un 10% en reutilización,  
metas  que  podrán  alcanzarse  con  la  implantación  de  sistemas  como  el  retorno  de  envases.  Así 
proponemos la realización de un proyecto que facilite la recuperación de envases de la vía pública, y que  
paralelamente conlleve otros beneficios para los ciudadanos. Se trata de una apuesta por una cambio de 
actitudes y conductas generadoras de cadena de valor, fusionando el acto de reciclar con el fomento de 
ámbitos sostenibles, con otros beneficios económicos sociales y medioambientales. 
 
Proponemos el emplazamiento de máquinas de Reciclaje de Envases con Incentivo, en aquellas zonas 
de mayor paso de la ciudad. Las máquinas de Reciclaje de Envases con Incentivo, tienen unas pantallas 
táctiles  que  además  de  permitir  la  emisión  de  vídeos  de  sensibilización  y/o  campañas  municipales,  
permiten  al  usuario,  con  un  simple  gesto,  elegir  entre  todas  las  opciones  de  descuento  y  ahorro 
proporcionadas, incentivo y recompensando el esfuerzo del ciudadano que recicla. 
 
Proporcionando descuentos y devolución de pequeños importes económicos para que los ciudadanos se 
involucren y participen en el reciclaje de productos. En este sentido dejamos al departamento que pueda 
gestionar esta compra que busque las máquinas más adecuadas dentro del mercado para su ubicación e  
implantación. 
 
Por todo ello, el grupo municipal de ciudadanos , propone al pleno del ayuntamiento los siguientes, 
ACUERDOS
 
PRIMERO.- Instar al equipo de gobierno para que , de las distintas regidorías implicadas elaboren el plan 
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de implantación adecuado de estas maquinas  de  Reciclaje  con Incentivo  que se  puedan adecuar  a 
nuestras calles de la mejor forma posible. 
 
SEGUNDO.- Instar al equipo de gobierno para realizar el proyecto económico y de difusión a nivel de 
medios de comunicación para realizar la implementación de la forman más rápida posible, ya que los  
beneficios de este proyecto pueden ser doblemente gratificantes para nuestros vecinos. 

 

Assumptes sobrevinguts: Modificació de Crèdit 06/2021 (Expedient 314/2021)

Favorable Tipus de votació: Ordinària
A favor: 10, En contra: 0, Abstencions: 7, 
Absents: 0

El Secretari llegeix l’acord.

A continuació, la senyora alcaldessa dóna la paraula a la senyora Montse Jiménez, qui diu: 
«Gracias señora alcaldesa. Para financiar el proyecto de mejora de las instalaciones deportivas 
exteriores, en el pleno pasado aprobamos una modificación del presupuesto, generando una 
partida de gastos por importe de 722.556,70 que pagaríamos con un préstamo de la Diputación 
de Barcelona. Dado que ahora conocemos que tenemos un resultado de la liquidación muy 
positivo,  que más adelante explicaré en profundidad,  es por lo que proponemos cambiar la 
fuente de financiación del proyecto de mejora y financiarlo con parte de estos remanentes en 
lugar de llevar a cabo la operación crediticia. Esperamos que esta modificación cuente con el 
mayor apoyo de todos los grupos municipales. Gracias”.

S’aprova amb 10 vots a favor (PSC) i 7 abstencions (4 TFB, 2 C’s i 1 ERC), el següent acord:

En relació amb l'expedient relatiu a l'aprovació de la modificació de la font de finançament aprovada en 
l'expedient de modificació de crèdits núm. 06/2021, en la modalitat de crèdit extraordinari, per finançar 
despeses d'inversió mitjançant una operació creditícia dins del Programa de crèdit Local de la diputació 
de  Barcelona,  de  conformitat  amb  allò  que  s'ha  fixat  en  l'article  175  del  Reglament  d'Organització, 
Funcionament  i  Règim Jurídic  de les  Entitats  Locals,  aprovat  per  Reial  decret  2568/1986,  de 28 de 
novembre, s’emet el següent informe - proposta, amb base als següents,
 

 
ANTECEDENTS DE FET

 
 
PRIMER. Davant l'existència de despeses destinades a inversions, que no podien demorar -se fins a 
l'exercici següent, pels quals no existia crèdit al vigent Pressupost de la Corporació, es va fer precís la  
modificació de crèdits d'aquest Pressupost sota la modalitat de crèdit extraordinari. 
 
SEGON.  Amb data 24 de febrer del 2021 es va aprovar, en sessió de Ple, el crèdit extraordinari 06/2021  
condicionat a la formalització d’una operació creditícia.
 
TERCER. Amb data 25 de març del 2021 es va emetre la modificació de la Memòria de l'Alcaldessa en la  
qual s'especificaven la modalitat de modificació del crèdit, la modificació del finançament de l'operació i la 
seva justificació.
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QUART. Amb data 25 de gener del 2021 es va emetre informe d'Intervenció pel  qual es va informar 
favorablement la proposta d'Alcaldia.
 

 
LEGISLACIÓ APLICABLE

 
La Legislació aplicable a l'assumpte és la següent:
 
— Els articles 169, 170, 172 i 177 del Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat  
pel Reial decret Legislatiu 2/2004 de 5 de març.
 
— Els articles 34 a 38 del Capítol I, del Títol VI, de la Llei 39/1988, de 28 de desembre, Reguladora de les  
Hisendes Locals, en matèria de pressupostos, desenvolupat per Reial decret 500/1990, de 20 d'abril.
 
— L'article  3  de  la  Llei  Orgànica  2/2012,  de  27  d'abril,  d'Estabilitat  Pressupostària  i  Sostenibilitat 
Financera.
 
— L'article 16.2 del Reglament de Desenvolupament de la Llei 18/2001, de 12 de desembre, d'Estabilitat 
Pressupostària, en la seva Aplicació a les Entitats Locals, aprovat per Reial decret 1463/2007, de 2 de  
novembre.
 
— El Reglament (UE) Núm. 549/2013 del Parlament Europeu i del Consell, de 21 de maig de 2013, relatiu 
al Sistema Europeu de Comptes Nacionals i Regionals de la Unió Europea (SEC-10).
 
— L'article 22.2.e) de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, Reguladora de les Bases del Règim Local.
 
— L'Ordre EHA/3565/2008, de 3 de desembre, per la qual s'aprova l'estructura de pressupostos de les  
entitats locals.
 
— L'Ordre HAP/2105/2012, d'1 d'octubre, per la qual es desenvolupen les obligacions de subministrament 
d'informació previstes en la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d'abril, d'Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat 
Financera.
 
— L'article 28.j) de la  Llei 19/2013, de 9 de desembre, de transparència, accés a la informació pública i  
bon govern.
 
 
— L'article 4.1.b).2n. del Reial decret 128/2018, de 16 de març, pel qual es regula el règim jurídic dels  
funcionaris d'Administració Local amb habilitació de caràcter nacional.
 
— La Base 11 de les Bases d'execució del Pressupost.
 
Vist quant antecedeix, es considera que l'expedient ha seguit  la tramitació establerta en la Legislació 
aplicable, procedint la seva aprovació inicial pel Ple, de conformitat amb el que es disposa en l'article 
177.2 del Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat per Reial decret 2/2004, de 5 
de març, i en l'article 22.2.e) de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, Reguladora de les Bases del Règim Local.
 
Per  això,  de  conformitat  amb  allò  que  s'ha  fixat  en  l'article  175  del  Reglament  d'Organització, 
Funcionament  i  Règim Jurídic  de les  Entitats  Locals,  aprovat  per  Reial  decret  2568/1986,  de 28 de 
novembre, el que subscriu eleva la següent proposta de resolució:
 
 

ACORD DE PLE D’APROVACIÓ INICIAL
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PRIMER. Aprovar inicialment la modificació de crèdit  extraordinàri,  únicament en la seva vesant dels 
ingressos, de l'expedient de modificació de crèdits núm. 06/2021, en la modalitat de crèdit extraordinari  
per finançar despeses d'inversió per formalitzar el conveni de col·laboració entre l’ajuntament de Badia del 
Vallès i l’Àrea Metropolitana de Barcelona per al finançament de les obres de millora de les instal·lacions 
esportives exteriors al complex esportiu de l’avinguda Tibidabo a Badia del Vallès, d'acord al següent 
detall:

 
Alta Despeses aprovades 

 

Aplicació Descripció
Crèdits 
inicials

Crèdit
extraordinari

Crèdits
finals

Org.Progr. Econ.     

 0703.3421 76400 
Conveni AMB: Inversió 

Instal·lacions esportives 
0 722.556,70€  722.556,70€

  TOTAL   722.556,70€  
 
Es modifica la font de finançament de les despeses aprovades en la sessió de Ple del 24 de febrer del 
2021, aquest crèdit extraordinari es finança amb càrrec a el romanent líquid de tresoreria resultant de la 
liquidació de l'exercici anterior, 2020:
 

Altes en Concepte d'ingressos
 

Aplicació: econòmica
Descripció Euros

Org Econòmica

 0703
 

87010
Per a despeses amb finançament 

afectat 722.556,70€ 
   TOTAL INGRESSOS  722.556,70€ 

     
 
A més, queda acreditat el compliment dels requisits que estableix l'article 37.2, apartats a) i b), del Reial 
decret 500/1990, de 20 d'abril, pel qual es desenvolupa el Capítol primer del Títol sisè de la Llei 39/1988, 
de  28  de  desembre,  reguladora  de  les  Hisendes  Locals,  en  matèria  de  pressupostos,  que  són  els  
següents:
 
a) El caràcter específic i determinat de la despesa a realitzar i la impossibilitat de demorar-ho a exercicis 
posteriors.
 
b) La inexistència en l'estat de despeses del Pressupost de crèdit destinat a aquesta finalitat específica,  
que haurà de verificar-se en el nivell en què estigui establerta la vinculació jurídica.
 
SEGON. Exposar aquest expedient al públic mitjançant anunci inserit en el Butlletí Oficial de la Província,  
per quinze dies, durant els quals els interessats podran examinar-ho i presentar reclamacions davant el  
Ple. L'expedient es considerarà definitivament aprovat si durant el citat termini no s'haguessin presentat  
reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d'un termini d'un mes per resoldre-les. 

 

B) ACTIVITAT DE CONTROL 
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Coneixement de resolucions de l'alcaldia

La Corporació es dona per assabentada de les resolucions de l'alcaldia números des del 2021-0124 al 
2021-0285.

 

Donar compte de la liquidació del Pressupost General de l'exercici 2020 (Expedient 267/2021)

La  senyora  alcaldessa  dóna  la  paraula  a  la  senyora  Montse  Jiménez,  qui  diu:  «Gracias 
alcaldesa.  Toda  liquidación  presupuestaria  está  formada  por  los  siguientes  documentos,  la 
ejecución presupuestaria  de los ingresos y de los gastos,  este documento nos muestra las 
previsiones iniciales, que es lo que se aprobó en el presupuesto inicial, las previsiones finales, si 
ha  habido  modificaciones  presupuestarias,  las  previsiones  iniciales  y  las  finales  no  serán 
iguales. En el caso de los ingresos los derechos reconocidos y aquellos que se han ingresado, 
ya que no todo lo reconocido se ingresa, porque a veces hay desfases temporales en ambos 
movimientos. En el caso de los gastos, las obligaciones reconocidas y los pagos ordenados, 
que al  igual que en el  caso de los ingresos,  debido a los desfases temporales a veces no 
coinciden. Otro de los documentos es el resultado presupuestario. Decir que es un indicador 
anual, que refleja la diferencia en positivo o en negativo de lo previsto en el presupuesto y lo  
ejecutado finalmente. Hemos cerrado el  ejercicio de 2020 con un superávit  de 1.412.043,11 
euros, y una vez hechos los ajustes pertinentes se quedan en 1.179.416,17 euros. El siguiente 
documento es el remanente de tesorería, el siguiente dato que obtenemos es el remanente de 
tesorería.  Es  un  indicador  que  nos  da  una  lectura  general  de  la  situación  económica  del 
ayuntamiento. Está formado por los fondos líquidos que es el dinero que tenemos en el banco, 
para entendernos. Por los pendientes de cobro, que son presupuestarios del año en curso, en 
este caso del 2020, de ejercicios cerrados como pudieron ser el 19 y el 18 y pendientes de 
cobro no presupuestarios. También forman parte del remanente de tesorería los pendientes de 
pago,  que  de  igual  forma  son  presupuestarios  del  año  en  curso  y  de  cerrados  y  no 
presupuestarios. Después de estos cálculos obtenemos el remanente para gastos generales, 
que una vez ajustado asciende a 1.929.629,74 euros. Es de aquí, esto lo enlazo con el punto 
que hemos hecho antes de modificación de la fuente de financiación para las instalaciones 
deportivas, porque es de aquí de donde sacaremos esos 722.000 euros para el proyecto de 
mejora. El resto del remanente, una vez analizados los gastos que tenemos que incorporar del 
2020 al actual ejercicio, veremos los recursos pendientes de asignar y presentaremos a los 
grupos municipales el destino que proponemos nosotros para el importe resultante. Tras toda 
esta información, comprobamos que el remanente del ayuntamiento en el 2020 es ciertamente 
positivo. Gracias a todos”.

Donar compte al Ple de la Corporació de la Resolució 2021-0336 d'aprovació de la liquidació del 
Pressupost General de 2020, d'acord amb quant estableixen els articles 193.4 del Text Refós de la Llei 
Reguladora de les Hisendes Locals aprovat per Reial decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, i 90.2 del 
Reial decret 500/1990, de 20 d'abril.

 

C) PRECS I PREGUNTES 

 

Comença el torn de preguntes el grup municipal de Totes fem Badia.

La senyora Ana Luque diu: Nosaltres teníem dos preguntes i un prec.
Una primera pregunta és hem observat que algun cop i fins i tot hem estat de cua darrere dels 
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autocars, baixant per la Mediterrània els autobusos tenen problemes moltes vegades per passar 
tal  com  estan  col·locats  com  aparquen  en  el  carrer,  doncs  a  vegades  troben  bastantes 
dificultats. Era si us ha arribat això, quina solució li podem donar, si esteu sobre el tema.
La otra pregunta sería como ya ha salido en el tema del 8 de marzo, que ha habido algunos 
actos vandálicos, pero concretamente aparte de en el tema feminismo, también ha habido otros, 
como por ejemplo un ataque al aparador que tenía la floristería en calle Costa Brava. Se han 
apedreado algunos jardines comunitarios que estaban muy trabajados por  los vecinos.  Han 
tirado  piedras,  han  roto  las  casas  de  los  pájaros,  las  macetas,  bueno,  todo  esto  que  han 
observado grupos de jóvenes adolescentes, pues a ver un poquito cómo se puede plantear la 
solución a este tema.
I el prec és que a veure si podríeu parlar amb l’Ajuntament de Sabadell. Hi ha tota una zona, la 
zona propera a l’Ikea, entre l’Ikea, Badia, Sabadell, la frontera que molts ciutadans i ciutadanes 
de Badia van a caminar, que està molt bruta, molt bruta, allò sembla un estercolero. A les hores 
era si podeu fer el prec a les brigades de Sabadell, perquè crec que és Sabadell, que pogués fer 
una mica de neteja en aquella zona.

A continuació és el torn del grup municipal de Ciutadans.

La senyora Amalia Frutos diu: No sé si es un ruego, una pregunta o una queja, colocarlo donde 
veáis. La deixalleria móvil de la AMB. Hemos sacado el tema en comisiones varias veces, desde 
hace meses. Pensábamos que ya no se daba el servicio, por lo que nos dijeron, pero el servicio 
se  sigue  dando.  El  problema,  conocido  ya  por  muchos,  tiene  unas  paradas,  nunca  puede 
aparcar en su parada, bueno, la alternativa es llamar a la urbana y que se lleven 4 coches, cada 
viernes. Propuse a la regidora y a otra persona que estaba con ella, si podíamos entre todos 
buscar otra ubicación para que este pobre currante, porque se tiene que jugar el  tipo cada 
viernes, para hacer su trabajo. No me parece normal. Si fuera otra persona diría, bueno, está 
ocupado mi sitio, me voy, no recojo. Se pone donde puede, en doble fila, que al final se tiene 
que pelear con la mitad de la población y no creo que sea su trabajo pelearse con la gente. Y 
darle un poco más de visibilidad a la deixalleria móvil, que mucha gente no sabe ni que existe. Y 
de verdad que se usa, muchos vecinos la usan. Busquemos una solución para que este señor 
pueda hacer su trabajo y no se juegue el tipo.

Per últim formula les seves preguntes el grup municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya.

El senyor Roberto Castillo diu: Un par de preguntas, bueno, más que un par de preguntas, la 
compañera de TFB ya ha preguntado una de las preguntas que yo quería hacer, si tenemos 
localizado a ese grupo de personas, si tenemos alguna idea y qué acciones se van a llevar a 
cabo.
Y la  segunda es sobre la  depuradora de Sabadell.  Tiene problemas,  tiene algún problema, 
porque el río a veces ahora está bajando sucio, incluso ya se está viendo que la suciedad o la 
falta de depuración por parte de la depuradora se está notando. Y la pregunta es si tenéis 
conocimiento de si tiene problemas.

El senyor Juan José Barcala diu: Queríamos preguntar si sabemos qué fondos de la Unión 
Europea  vamos  a  recibir  en  este  ayuntamiento  para  el  2021-2023,  que  tendrá  efectos 
retroactivos desde marzo de 2020 para poder superar la situación económica, social y sanitaria 
causada por el covid.

L’equip de govern passa a respondre les preguntes formulades.

En primer lloc, el senyor Rafa Moya pren la paraula i diu: Yo paso a contestar algunas preguntas 
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que hacen referencia al área de Dret a la ciutat.
La pregunta con respecto a los autocares que cuesta pasar por la Mediterráneo, es en la zona 
de la curva, sobre todo, en la zona de la primera curva y de la segunda. La gente ya suele 
aparcar encima de lo que es la mediana para facilitar  el  paso de los vehículos. Ahí  lo que 
tendríamos que hacer que se miró en su momento, es estrechar la mediana, pero es un poco 
complicado porque si no los vehículos cuando están aparcados molestan tanto el uno como el 
otro. Tendríamos que mirar a ver si podemos desplazar un poco la mediana y en la zona sobre 
todo del final de la Mediterráneo, que en la parte de la derecha hay lo que es la valla y hay un 
espacio entre la valla y la acera, podríamos desplazar un poco la acera para conseguir más 
amplitud. Haremos alguna propuesta y miraremos a ver si podemos solucionarlo.
Respecto a las muestras de incivismo que ha habido, vandalismo, el ataque del aparador, los 
hechos del 8 de marzo, podéis ver diferentes puntos estáticos de control donde la Policía local y 
más patrullas de los mossos hacen patrullas conjuntas por la ciudad y también se han hecho 
algunas intervenciones que os hablaré de ellas en la comisión informativa, intervenciones que 
está haciendo la Policía local de paisano, os hablaré sobre todas las intervenciones que se 
están llevando a cabo.
Con respecto a la zona del Ikea, hablaremos con la regidora que lleva el espacio público, pero 
hay unas zonas, bueno, le daremos traslado también, que es dentro de las parcelas de los 
privados, que no es espacio público propiamente de Sabadell,  pero que ellos se pongan en 
contacto con los propietarios para que hagan alguna actuación de limpieza.
Con respecto a Ciudadanos, el tema de la deixalleria móvil, bueno, ya hablamos creo que en la 
comisión  informativa,  pero  bueno,  lo  traslado  aquí  otra  vez,  que  muchos  sitios  se  están 
planteando eliminar la deixalleria  móvil  y plantear espacios fijos de deixalleria  móvil.  Ubicar 
contenedores grandes en algunos sitios de manera fija y permanente,  que tenga diferentes 
apartados para recoger los objetos que se pueden depositar  en la  deixalleria  móvil.  Serían 
puntos fijos en vez de móviles, en diferentes puntos de la ciudad. Están valorando desde el 
servicio, porque ellos mismos desde la empresa ya nos planteaban la posibilidad de eliminar el 
tema de la deixalleria móvil porque el volumen de recogida que tiene no es el que se esperaba y 
seguramente se implemente algún otro servicio estático más que móvil. Cuando tengamos una 
propuesta  por  parte  del  servicio,  os  la  haremos  llegar  y  la  comentaremos  en  la  comisión 
informativa.
Con respecto a la depuradora de Sabadell, desde Medio ambiente no tenemos constancia de 
que haya ningún problema, no nos han trasladado nada desde Sabadell, pero bueno, haremos 
el contacto también con la regiduría de Sabadell para ver si es que han tenido algún problema 
con la depuradora y a qué se debe esta situación que nos trasladáis como anómala.
Y respecto a los fondos generation  le dejo la palabra a la alcaldesa que es un tema que lo tiene 
bastante al día y podrá dar información al respecto.

Seguidament,  pren  la  paraula  el  senyor  Josep  Martínez  i  diu:  Por  profundizar  en  lo  que 
comentaba Rafa respecto a todos estos actos incívicos que hemos ido viendo en la ciudad 
durante todo el período posconfinamiento, por así decirlo, condenamos desde luego cualquier 
ataque o acto incívico que se produzca, no sólo a cualquier comercio, si no también los que 
hemos vivido a través del mural o de los plafones que antes comentábamos. Comentaros que 
desde  la  concejalía  de  Convivencia,  llevamos  a  cabo  el  programa  de  mediación  del  Área 
Metropolitana de Barcelona, que llevan un par o tres de semanas actuando en la ciudad, ya han 
actuado también en la avenida Burgos con este grupo de unos 15 chavales y sí que es cierto 
que hemos detectado ciertos problemas de incivismo en la ciudad, que han ido creciendo sobre 
todo a posteriori del confinamiento y a causa también de las restricciones que se ha provocado 
sobre el  ocio y sobre el deporte y sobre otros elementos donde los jóvenes frecuentan. No 
estamos hablando de delincuencia, estamos hablando de actos incívicos y me gustaría también 
recalcar que no todos los jóvenes son así, cabe recalcar que es un grupo de jóvenes, la policía 
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incluso los tiene detectados, que se ha hablado por parte de estas agentes cívicas, con ellos. 
Que continuaremos incidiendo en la  problemática,  que incluso nos hemos planteado poder 
asistir  a los institutos para exponer los problemas e intentar solventarlos desde el diálogo y 
también consideramos que la  apertura  del  Casal  de joves y la  apertura  de las  actividades 
deportivas y las actividades de ocio, a medida también de que se han abierto las diferentes 
restricciones, pues eso facilita también a que los jóvenes puedan tener una válvula de escape y 
no se limiten a realizar estos actos incívicos. En cualquier caso, continuaremos incidiendo en 
ese  sentido,  de la  mano también  de la  Policía  local  y  plena interlocución también con los 
negocios afectados.

La senyora alcaldessa diu: Yo voy a intentar explicar muy brevemente el concepto de los fondos 
europeos  y me ofrezco si queréis a hacer un día una sesión informativa al respecto y daros 
más información detallada de en qué consisten los fondos next generation. A ver, deciros que 
los  fondos  europeos  no  están  repartidos  todavía.  No  se  han  establecido  todavía  las 
convocatorias a nivel nacional. Los fondos europeos del next generation se han acordado a 
nivel europeo y con los estados miembros, en función de una serie de planes nacionales que 
presentan los estados miembros. El Gobierno de España presentó hace unos meses su plan, 
que es el plan de transformación y resiliencia del Gobierno de España en el que estableció o 
propuso  a  la  Unión  Europea  una  serie  de  políticas  palanca,  con  una  serie  de  retos,  y  de 
inversiones, aparejadas en cada una de las políticas palanca que encajaban con los fondos 
europeos. La filosofía de los fondos europeos es dar una salida a la crisis de manera diferente, 
generando una transformación de los sistemas productivos de los estados miembros. Entonces, 
toda  esa  serie  de  reformas,  metas  y  inversiones  que  se  han  comprometido  los  estados 
miembros,  son  las  que  ahora  se  aprobaron  por  parte  de  la  Comisión  Europea  el  plan  del 
Gobierno de España y ahora el Gobierno de España lo que está es diseñando la arquitectura de 
los fondos, en función de cada una de las políticas palanca. La arquitectura de los fondos no va 
a ser igual en función de cada una de las acciones que se pretenden con los fondos europeos. 
Por ejemplo, en temas de innovación tecnológica, es muy probable que la arquitectura que se 
diseñe  sea  más  dirigida  a  la  colaboración  público-privada  y  a  las  empresas  privadas  que 
planteen temas de innovación tecnológica en determinados sectores y probablemente los temas 
a lo mejor de rehabilitación de viviendas, la arquitectura que se pueda establecer sí que puede 
ser contando con las administraciones locales. Hasta lo que yo sé en este momento, y ahora os 
termino de explicar, porque estoy en la Federación Española de Municipios, en la Comisión de 
desarrollo económico, sé que hay algunas cosas, sobre todo las relacionadas con la política 
industrial que sí que se van a hacer directamente con empresas y lo que se está haciendo 
ahora es se han abierto manifestaciones de intereses. Qué es eso?. Lo que está haciendo el 
Gobierno de España es hacer un barrido de todos los proyectos públicos y privados que se 
están elaborando por parte de todos los territorios que conforman el Estado Español, para ver el 
grado  de  madurez  de  cada  uno  de  los  proyectos,  para  en  función  de  esto,  diseñar  la 
arquitectura, porque lo que se pretende es que durante los años 21 y 23 los proyectos tengan 
mucho impacto, es decir, que cuando llegue el dinero, se pueda gastar, en palabras que nos 
entendamos. Qué ha hecho el Ayuntamiento de Badia?. Nosotros, de todas las líneas que se 
han abierto, en lo que estamos más preparados como municipio, son los temas de rehabilitación 
de viviendas, porque es un tema que llevamos trabajando desde hace mucho tiempo, tenemos 
los proyectos ejecutivos elaborados, sabéis que os explicamos que teníamos una prueba piloto 
de rehabilitación de unos bloques de pisos en clave de rehabilitación energética y en clave de 
accesibilidad  y  todo  el  tema  del  estudio  del  mapa  del  amianto  nos  está  dando  mucha 
información de campo, que nos permite, yo creo, que estar bien posicionados respecto de otros 
municipios  en  temas  de  rehabilitación  energética  del  parque  de  viviendas.  Además 
consideramos que es una de las problemáticas fundamentales y estratégicas que tenemos que 
afrontar como municipio. Nosotros nos hemos presentado a la manifestación de intereses del 
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Ministerio de Vivienda como municipio. Eso no quiere decir  que nos lo vayan a dar.  Luego 
después se determinará la arquitectura de cada uno de los fondos. Lo que sí que estamos 
haciendo es alinearnos, bueno, poniendo antenas en todos los foros de discusión sobre los 
fondos europeos. También os informo que desde la Diputación de Barcelona, desde el área de 
Desarrollo económico se ha intentado hacer también un barrido territorial de proyectos tractores 
identificándolo  básicamente  en  municipios  de  más  de  50.000  habitantes  y  de  Consells 
Comarcals. También como municipio estamos participando de manera muy activa con el Consell 
Comarcal del Vallés Occidental en la identificación de proyectos que tienen que ver muchos de 
ellos con la economía circular y con el reciclaje de residuos. Y bueno, si queréis un día hacemos 
un monográfico porque hay mucha información que dar porque es un tema complejo. Bueno, 
deciros  que  nosotros  estamos  poniendo  antenas  en  todas  partes,  que  hemos  presentado 
manifestación de intereses porque consideramos que podemos ser un territorio atractivo para la 
inversión, porque consideramos que tenemos los proyectos ejecutivos como para poder diseñar 
la arquitectura y intentaremos también en tanto no saber cómo se va a materializar esto, ser de 
alguna manera, entre comillas, conservador con los recursos de que disponemos, para en el 
caso de que exigieran cofinanciación de los proyectos, que en los temas de vivienda no está 
claro,  en  los  otros  temas  sí  que  exigirán  cofinanciación  por  parte  de  la  entidad  ejecutora, 
disponer de cierto margen para poder participar y no perder un recurso que yo creo que es 
importante. Os mantendremos informados de cuanto se produzca. Deciros que ahora mismo 
está todo muy, bueno, no está terminada de diseñar la arquitectura de la distribución de los 
fondos. Se quiere contar con las administraciones locales, sí sabemos de manera directa de la 
FEM, de las Diputaciones, pero bueno, que se está diseñando una arquitectura para contar con 
el mundo local, si no como ejecutor, sí como productor de proyectos, porque realmente se está 
identificando que las entidades locales somos conocedores de lo que se cuece, digamos, en 
nuestros territorios a nivel también de iniciativa privada de impacto. Si queréis un día quedamos 
y os lo explico más detenidamente. Tengo una presentación de power-point incluso clarificadora. 
Si queréis quedamos un día.
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